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ÚVODNÍK
Vážení občané,

v prvním letošním vydání našeho zpravodaje jsme vás informovali, že letošní rok 
bude ve znamení zpracování nového územního plánu. Slovíčko „nový“ je ovšem potře-
ba dát do uvozovek, protože Boršice mají na rozdíl od mnoha jiných obcí v územním 
plánování dlouhou historii a starých územních plánů leží v archivu několik. Je normální, 
že každý „nový územní plán“ kopíruje plán starý a úplně nových řešení bývá menšina.

První fáze zpracování plánu (Průzkumy a rozbory) pomalu spěje do finále. Od začát-
ku roku, v rámci přípravných prací, občané, zastupitelé a orgány státní správy podávali 
na základě výzvy obecního úřadu své připomínky. 13. 5. 2013 proběhlo i neformální 
veřejné setkání se zájemci o problematiku, na kterém ing. Pavel Šupka, vedoucí oddě-
lení územního plánování na MěÚ v Uherském Hradišti, zájemcům vysvětlil problematiku 
projednávání územního plánu a ochotně zodpověděl dotazy přítomných.

Při pohledu na podané připomínky občanů můžeme říci, že většině lze bez pro-
blémů vyhovět. Je dobré, že se občané ozvali hned na začátku projednávání. Jejich 
připomínky lze průběžně řešit, a práce se tak mohou značně urychlit.

V kapitole: „Zeleň v obci, ochrana přírody a protipovodňová opatření“ nejsou 
žádné sporné návrhy. V kapitole: „Ochrana významných lokalit“ obec požadovala 
ochranu archeologické lokality „Chrástka“. To však není nutné řešit nějakým zvláštním 
opatřením, protože archeologové chrání nálezy na celém katastru pomocí jiných před-
pisů.

Žádná zvláštní opatření nebudou nutná ani v lokalitě „Štěrkovna“. Těžba štěrku i re-
kultivace probíhají podle schválené dokumentace, která dostatečně chrání hnízdiště 
zákonem chráněných břehulí říčních a vlh pestrých. Paradoxně nejvíce by ptáky ohro-
zilo zastavení těžby, protože břehule říční nerady osidlují stará hnízda plná klíšťat a roz-
točů a nejlépe jim vyhovuje každoročně nově upravená hnízdní stěna.

V kapitole: „Cyklostezky“ se objevila kritika na návrh „Zlechovské cyklostezky“. Prý 
tam nikdo jezdit nebude a do územního plánu stačí dát cyklostezku „Kostelanskou“, 
která má jasnou prioritu. Takové uvažování je ovšem krátkozraké. Obec s ohledem na 
rozpočet nemůže v současnosti, ani ve střednědobém výhledu, stavět žádnou cyklo-
stezku. Účelem územního plánu je připravit pozemky a navázat na připravované cyklo-
stezky v našem regionu. Víme o snaze propojit cyklostezky u Moravy s památkami na 
katastru Buchlovic. Proto je vhodné, aby obec byla připravená na více variant a mohla 
případně využít nabízené dotace z nadregionálních programů.

Největší diskuze byla ke kapitole: „Výstavba, domy, podnikatelské areály …“. Od-
borné orgány dlouhodobě nejvíce kritizují dnešní rekordní výměru 36 ha ploch pro ob-
čanskou výstavbu. Z hlediska ekonomických možností pro výstavbu a pozdější údržbu 
potřebné infrastruktury a z pohledu ochrany volné krajiny a životního prostředí považují 
odborníci za přiměřené, aby obec o velikosti Boršic měla v rámci přirozeného a trvale 
udržitelného rozvoje území maximálně 10 ha ploch určených pro bytovou výstavbu. 
Tento odborný požadavek jsme chtěli původně respektovat. Mnoho občanů ovšem 
bere takovou změnu jako útok na své osobní vlastnictví, kdy jim územní plán udělá 
ze „stavebního pozemku“ méně hodnotný pozemek zemědělský. Proti argumentu, že 
obec dlouho nebude mít peníze na výstavbu drahých inženýrských sítí, se ozývá pro-
tiargument, že pozemky může skoupit developer a provést výstavbu na své náklady, 
případně je může zaplatit některý ze žadatelů o stavební povolení. Obecní zastupitel-
stvo musí zastupovat své občany, a tak se většina jeho členů dnes kloní k zachování 
současného stavu.

Vedle prací na územním plánu souběžně probíhá výstavba v mateřské škole, začaly 
práce na bezbariérovém chodníku, připravuje se zateplení Kulturního domu Boršice 
a dolní školy, rozbíhají se další projekty na úpravu veřejné zeleně. Za jiných okolností by 
se všechny tyto náročné akce staly nepochybně tématem našeho úvodníku. Svým vý-
znamem je letos překonává snaha o pořízení nových zvonů do věže kostela sv. Václava. 
Počítáno pouze na peníze není pořízení zvonů akcí nejvýznamnější. Význam jí dodává, 
že zvony si lidé pořídí za své, dobrovolně, bez pomoci státu nebo Evropské unie.

Staré zvony, které naši dědové a babičky pořídili v dobách nesrovnatelně těžších, 
byly ukradeny do války. Provizorní ocelové zvony, které byly pořízeny v nuzných pová-
lečných dobách, dosloužily a nám se nabízí příležitost pořídit zvony nové, které mohou 
sloužit několik staletí. Hlas zvonů patří ke koloritu velkých měst, ale i malých vísek. 
V dobách zlých svým hlasem varují civilní obyvatelstvo. Držíme palce, aby se podařilo 
vybrat celou potřebnou částku. Děkujeme všem dárcům, kteří už pomohli svým darem, 
ať už jsou to pravidelní návštěvníci bohoslužeb nebo lidé, kteří do kostela nechodí 
a rozhodli se přispět na dobrou věc.                        Alois Tománek, místostarosta obce

Závěrečný účet obce za rok 2012
 • Zastupitelstvo obce Boršice na základě ustanovení § 84 

odst. 2 písmeno b) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, 
schvaluje celoroční hospodaření obce Boršice a závěreč-
ný účet obce Boršice za rok 2012 včetně zprávy o výsledku 
přezkoumání hospodaření obce Boršice za rok 2012 bez 
výhrad a dále schvaluje hospodaření příspěvkové organi-
zace Základní škola a Mateřská škola Boršice, okres Uher-
ské Hradiště za rok 2012. Zastupitelstvo obce Boršice na 
základě ustanovení § 4 odst. 8 písm. w) zákona č. 563/1991 
Sb., o účetnictví, schvaluje účetní závěrku obce Boršice za 
rok 2012 a převedení výsledku hospodaření ve schvalova-
cím řízení ve výši 2 826 717,94 Kč na účet nerozděleného 
zisku z minulých let.

Rozpočtové opatření obce Boršice č. 1 na rok 2013
Zastupitelstvo obce Boršice na základě ustanovení § 84 

odst. 2 písmeno b) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní 
zřízení), ve znění pozdějších předpisů schvaluje návrh Roz-
počtového opatření obce Boršice č. 1 na rok 2013.

Územní plán obce Boršice
 • Zastupitelstvo obce Boršice na základě ustanovení § 84 

odst. 2 písmeno a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obec-
ní zřízení), a na základě zákona č. 183/2006 Sb. (stavební 
zákon) ve znění pozdějších předpisů bere na vědomí zprá-
vu starosty o postupu prací při přípravě územního plánu.

Žádost o dotaci na SKATEPARK Boršice
 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 84 odst. 2 

písmeno b) zákona č. 128/2000 Sb. schválilo projekt ve 
finanční výši 472 263 Kč na vybudování skateparku za do-
tační podpory z MMR – Podpora obnovy rozvoje venkova 
a pověřilo starostu obce v případě získání požadované do-
tace investiční akci zrealizovat.

Žádost o dotaci ze SFŽP na projekt „Ruku v ruce 
s přírodou – úpravy zahrady MŠ Boršice v přírodním 
stylu“

 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 84 odst. 
2 písmeno b) zákona č. 128/2000 Sb. schválilo projekt 
ve finanční výši 1 708 723 Kč pod názvem „Ruku v ruce 
s přírodou – úpravy zahrady MŠ Boršice v přírodním stylu“ 
z dotační výzvy „Vybudování, vznik a úpravy dětských hřišť 
a zahrad v přírodním stylu při mateřských školách“, a to 
z Operačního programu Životní prostředí, prioritní osa 7, 
a pověřilo starostu obce v případě získání požadované do-
tace investiční akci zrealizovat.

Dotace na „Pořízení stroje na úklid komunikací za 
účelem snížení prašnosti v obci Boršice“ z Operač-
ního programu Životní prostředí, prioritní osy 2 – 
Zlepšování kvality ovzduší a omezování emisí

 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 84 odst. 2 pís-
meno b) zákona č. 128/2000 Sb. schválilo postup starosty 
při realizaci „Pořízení stroje na úklid komunikací za účelem 
snížení prašnosti v obci Boršice“ včetně zajištění vlastních 
finančních prostředků na tuto akci a podpisu smlouvy s do-
davatelem v případě možnosti čerpání schválené dotace.

Stavební úpravy mateřské školky – informace o po-
stupu přípravy dostavby budovy MŠ Boršice

 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 84 odst. 2 pís-
meno b) zákona č. 128/2000 Sb. schválilo postup starosty 
při realizaci stavby „Stavební úpravy a přístavba budovy č. 

p. 500 – Mateřské školy Boršice“ včetně zajištění vlastních 
finančních prostředků na tuto akci a podpisu smlouvy s do-
davatelem.

NAKLÁDÁNÍ S OBECNÍM MAJETKEM
Zpevněná plocha „Podevsí – Osvobození“, nákup 
a prodej pozemků

 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění poz-
dějších předpisů schvaluje nákup a prodej pozemků dle 
geometrického plánu č. 973-59/2012, zpracoval Jiří Hrdina.

 • Podle tohoto geometrického plánu obec prodá obecní po-
zemky Jiřímu a Ludmile Petříkovým, bytem Boršice č. p. 
423, a to parc. č. 1659/6 o výměře 54 m2, dále pozemky 
parc. č. 4838/7 o výměře 14 m2 a st. p. 220/7 o výměře 
22 m2, parc. č. 5020 o výměře 6 m2 s věcným břemenem 
pro obec Boršice pro umístění stávající obecní kanalizace 
na těchto pozemcích. Dále zastupitelstvo obce schvaluje 
prodej pozemků Josefu Frantovi a Marii Heliové parc. č. 
1701/104 o výměře 152 m2, parc. č. 1662/21 o výměře 4 m2, 
parc. č. 4838/3 o výměře 38 m2, parc. č. 1659/3 o výměře 
39 m2 a parc. č.1662/5 o výměře 110 m2. Na pozemky parc. 
č. 4838/3, 1659/3 a 1662/5 bude zřízeno věcné břemeno 
pro obec Boršice z důvodu umístění kanalizace, vodovodu 
a chráničky pro VN na těchto pozemcích.

 • Dále obec Boršice koupí od Josefa Franty a Marie Heliové 
pozemek parc. č. 4838/8 o výměře 8 m2 a manželé Petří-
kovi obci odprodají pozemek parc. č. 5019/2 o výměře 3 
m2 a parc. č. 1659/9 o výměře 7 m2. Převod nemovitostí je 
možné uskutečnit také na základě směny.

 • Náklady související s převodem hradí obec Boršice. Cenu 
stanoví soudní znalec.

Prodej pozemků manželům Vrankovým
 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 písmeno a) 

zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů schválilo prodej pozemku p. č. 1291/6 
o výměře 57 m2. Pozemek vznikl na základě geometrické-
ho plánu č. 792 418/2008, zpracoval ing. Křížek, z parce-
ly číslo 1291/5. Cena pozemku bude stanovena soudním 
znalcem. Náklady související s převodem hradí nabyvatel, 
manželé Vrankovi.

Věcné břemeno – Pozemkový fond ČR
 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 písmeno 

a) zákona č. 128/2000 Sb., o  obcích (obecní zřízení), ve 
znění pozdějších předpisů schvaluje zřízení věcného bře-
mene jízdy a chůze ke stavbě č. p.  161 a st. pl. 698, dle 
geometrického plánu číslo 1006/11/2013, který vyhotovil 
ing. Jiří Hrdina.

RŮZNÉ
Nepovolená těžba stromů na katastru obce Boršice

 • Zastupitelstvo obce bere zprávu starosty obce na vědomí 
a schvaluje postup starosty obce při vyšetřování případu 
neoprávněného kácení.

Informace o situaci kolem „Dekontaminačního stře-
diska nebezpečných odpadů“ v Boršicích a o naklá-
dání s odpady na celém katastru obce Boršice

 • Zastupitelstvo obce nesouhlasí s aktivitami, které směřují 
k poškozování životního prostředí na katastrálním území 
celé obce následkem zpracování a ukládání odpadů nebo 
následkem jakékoliv rekultivace nebo aplikace čistíren-

USNESENÍ ze 14. zasedání Zastupitelstva obce Boršice, konaného dne 8. 3. 2013 
od 18:00 hodin v sále Kulturního domu Boršice

Vážení občané, 

dovolujeme si Vás touto cestou 
informovat o právě proběhlé mimo-
řádné materiální a finanční sbírce 
na pomoc postiženým obcím v Če-
chách, konkrétně pomoc obci Kly 
na okrese Mělník a dalším obcím 
v Ústeckém kraji.

V první části sbírky se podařilo 
shromáždit na 800 kg především 
čisticích prostředků, jako byly nové 
kbelíky, košťata, kartáče, lopaty, 
úklidové hadry, pracovní rukavi-
ce, gumové rukavice, prací prášky, 
saponáty, igelitové pytle, gumová 
obuv apod., dále také balenou pit-
nou vodu. Co se týče finančních 
prostředků, tak paní starostce ob-
darované obce Kly byla předána 
finanční částka 27 530 Kč společ-
ně s materiální výpomocí v sobotu 
8. 6. 2013 přímo na Obecním úřadě 
Kly. Paní starostka Alice Semiánová 
všem našim občanům za finanční 
a materiální dary touto cestou dě-
kuje. Tuto sbírku jsme organizovali 
společně s městysem Osvětimany. 
Od nich bylo přepraveno společně 
s naší sbírkou do obce Kly na 400 
kg materiální pomoci a 3 700 Kč 
v hotovosti.

Osobně jsem navštívil zatope-
nou část obce a pořídil řadu fotogra-
fií, které budou uveřejněny v příštím 
vydání obecního zpravodaje.

Další část sbírky probíhala do 
dnešního dne, kdy byla sbírka 
ukončena. Nashromážděný mate-
riál a finanční prostředky budou 
v příštím týdnu předány další obci 
postižené záplavami, a to v Ústec-
kém kraji. Podrobnosti budou opět 
uveřejněny v příštím zpravodaji.

Ještě jednou jménem Rady obce 
Boršice děkuji všem dárcům za ma-
teriální a finanční pomoc pro obce 
postižené povodněmi v Čechách.

Ing. Roman Jílek
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ských kalů na zemědělskou půdu na katastru obce Borši-
ce, a pověřuje starostu obce, aby ve všech řízeních prosa-
zoval toto usnesení a hájil zájmy obce na zachování všech 
ekologických a zákonných podmínek jakéhokoliv podniká-
ní v oblasti nakládání s odpady na katastru obce Boršice.

Ochrana zvláště chráněných druhů ptáků, rostlin 
a ostatních živočichů na katastru obce Boršice

 • Zastupitelstvo obce podporuje ochranu ptáků vlhy pestré 
(Merops apiaster) a břehule říční (Riparia riparia) ve smys-
lu § 48 zák.114/1992 sb., o ochraně přírody a krajiny. Dále 

zastupitelstvo obce bere na vědomí, že se jedná na našem 
katastru obce o hnízdění zvláště chráněných druhů ptáků, 
vlhy pestré (Merops apiaster) a břehule říční (Riparia ripa-
ria), která je vyhlášena Českou ornitologickou společností 
ptákem roku 2013, a pověřuje starostu obce k aktivnímu 
postupu při ochraně těchto živočichů.

Příspěvek na činnost Folklornímu souboru Pentla
 • Zastupitelstvo obce Boršice na základě ustanovení § 85 

písmeno b) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, schvaluje 
příspěvek 25 000 Kč na činnost FS Pentla Boršice.

Rozpočtové opatření obce Boršice č. 2 na rok 2013
 • Zastupitelstvo obce Boršice na základě ustanovení § 84 

odst. 2 písmeno b) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích 
(obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů schvaluje 
návrh „Rozpočtového opatření obce Boršice č. 2 na rok 
2013“.

Nový územní plán obce Boršice
 • Zastupitelstvo obce Boršice na základě ustanovení § 

84 odst. 2 písmeno a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích 
(obecní zřízení), a na základě zákona č. 183/2006 Sb. 
(stavební zákon) ve znění pozdějších předpisů bere na 
vědomí zprávu starosty o postupu prací na novém územ-
ním plánu obce.

Informace o podaných a připravovaných projektech 
k žádosti o dotaci
Žádost o dotaci na SKATEPARK Boršice

 • Zastupitelstvo obce vzalo zprávu starosty o nepřidělení do-
tace na skatepark na vědomí.

Žádost o dotaci ze SFŽP na projekt „Ruku v ruce 
s přírodou – úpravy zahrady MŠ Boršice v přírodním 
stylu“

 • Zastupitelstvo obce vzalo zprávu starosty obce o progra-
mu pro úpravu zahrady MŠ na vědomí.

Dotace na „Pořízení stroje na úklid komunikací za 
účelem snížení prašnosti v obci Boršice“ z Operač-
ního programu Životní prostředí, prioritní osy 2 – 
Zlepšování kvality ovzduší a omezování emisí

 • Zastupitelstvo obce zprávu starosty obce o pořízení zame-
tacího vozu vzalo na vědomí.

Dotace na „Pořízení vybavení pro společné přeshra-
niční vzdělávání dobrovolných hasičů obcí Boršice 
a Opatovce“

 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 84 odst. 2 pís-
meno b) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), 
ve znění pozdějších předpisů schvaluje zajištění vlastních 
zdrojů na předfinancování a spolufinancování mikropro-
jektu „Pořízení vybavení pro společné přeshraniční vzdělá-
vání dobrovolných hasičů obcí Boršice a Opatovce“ ve výši 
4 058,65 EUR (15 %) z rozpočtu obce.

Příprava žádosti o dotaci z OPŽP, osa 6.3. – obnova 
krajinných struktur

 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 84 odst. 2 pís-
meno b) zákona č. 128/2000 Sb. schválilo postup starosty 
při přípravě projektu a žádosti na „Obnovu krajinné zeleně 
k přehradě Smraďavka“.

Realizace a financování investice První etapa pří-
stavby MŠ Boršice

 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 84 odst. 2 
písmeno a) a b) zákona č. 128/2000 Sb. schválilo postup 
starosty při realizaci stavby „Stavební úpravy a přístavba 
budovy č. p. 500 – Mateřské školy Boršice“.

Výběrová řízení na investiční akce podpořené dotací 
v roce 2013
Bezbariérový chodník v ul. Hradišťská a ul. Osvobo-
zení v Boršicích – III. etapa

 • Zastupitelstvo obce Boršice na základě ustanovení § 84 
odst. 2 písmeno a) a b) zákona č. 128/2000 Sb., o ob-
cích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů bere 
na vědomí postup přípravy stavby „Bezbariérový chodník 
v ul. Hradišťská a ul. Osvobození v Boršicích – III. etapa“ 
a schválení příspěvku ze SFDI ve výši 1 498 tis. Kč. Za-
stupitelstvo obce schvaluje přijetí poměrné části z 1 498 
tis. Kč příspěvku ze Státního fondu dopravní infrastruktury 
a pověřuje starostu obce Boršice k vyhlášení výběrového 
řízení na tuto investici. Dále pověřuje starostu obce k uza-
vření smlouvy o provedení díla „Bezbariérový chodník v ul. 
Hradišťská a ul. Osvobození v Boršicích – III. etapa“ s ví-
tězem výběrového řízení na tuto investici, tj. s budoucím 
dodavatelem stavby.

Obnova krajinné zeleně v bažantnici Boršice, priorit-
ní osa 6 – Zlepšování stavu přírody a krajiny, projed-
nání a schválení návrhu smlouvy č. 11091796

 • Zastupitelstvo obce projednalo a schválilo návrh smlouvy 
č. 11091796 o poskytnutí podpory ze Státního fondu život-
ního prostředí ČR v rámci Operačního programu Životní 
prostředí, prioritní osa 6 – Zlepšování stavu přírody a kraji-
ny, oblast podpory 6.3 – Obnova krajinných struktur na akci 
„Obnova krajinné zeleně v bažantnici Boršice“, podepsané 
zástupcem Fondu dne 19. 4. 2013.

Příprava výběrových řízení na investiční akce „Za-
teplení fasády ZŠ Boršice“, „Stavební úpravy budovy 
KD Boršice“ a „Revitalizace zeleně v obci Boršice“

 • Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí zprávu starosty o pří-
pravě investičních akcí „Stavební úpravy budovy Kulturního 
domu Boršice, č. p. 161“, „Zateplení fasády ZŠ Boršice“ 
a „Revitalizace zeleně v obci Boršice“. Stavby se budou 
realizovat na základě výzvy 35. OPŽP, prioritní osy 3 – „Udr-
žitelné využívání zdrojů energie“, investice do zeleně obce 
z dotačního programu „Oblast 6 – zlepšování stavu přírody 
a krajiny“, to vše na základě získání finanční podpory ze 
SFŽP ČR v rámci Operačního programu Životní prostředí. 
Zároveň zastupitelstvo pověřuje starostu obce organizací 
výběrových řízení a dalšími kroky k realizaci akcí.

USNESENÍ z 15. zasedání Zastupitelstva obce Boršice, konaného dne 16. 5. 2013 
od 18:00 hodin v sále Kulturního domu Boršice

NAKLÁDÁNÍ S OBECNÍM MAJETKEM
Smlouva č. UZSVM / BUH / 1391 / 2013 - BUHM o bez-
úplatném převodu pozemku s Úřadem pro zastupování 
státu ve věcech majetkových

 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění poz-
dějších předpisů schvaluje bezúplatný převod pozemku 
parc. č. 4894 o výměře 171 m2 v k. ú. Boršice u Buchlovic 
z vlastnictví státu zastoupeného Úřadem pro zastupování 
státu ve věcech majetkových do vlastnictví obce Boršice 
na základě Smlouvy o bezúplatném převodu nemovitosti č. 
UZSVM/BUH/1391/2013-BUHM včetně souhlasu se zava-
zujícími a omezujícími podmínkami uvedenými ve smlouvě.

Směna pozemků mezi obcí Boršice a manželi To-
mánkovými

 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění poz-
dějších předpisů schválilo směnu pozemků mezi manželi 
Tománkovými a obcí Boršice. Podrobný výčet pozemků, 
výměr a geometrických plánů je uveden v příloze č. 1, která 
je nedílnou součástí tohoto zápisu a usnesení.

Nákup pozemku par. č. 4895/2 od paní Jiřiny Zdrá-
halové

 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění poz-
dějších předpisů schválilo nákup pozemku parc. č. 4895/2 
o výměře 1135 m2, ostatní plocha, zapsaného na LV 
2313 pro obec Boršice a k. ú. Boršice u Buchlovic, od 
paní Jiřiny Zdráhalové, bytem Boršice č. p. 566, za výše 
uvedených podmínek.

Nákup pozemku par. č. 3201/85 od firmy XAVERgen, 
a. s.

 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona č. 
128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších 
předpisů schválilo nákup pozemku parc. č. 3201/85 o výměře
2 m2, ostatní plocha, zapsaného na LV 210 pro obec 
Boršice a k. ú. Boršice u Buchlovic, od firmy XAVER-
gen, a. s., se sídlem Žižkova 286/12, Říčany u Prahy. Po-

zemek vznikl na základě geometrického plánu číslo 1001-
315/2012 z parcely číslo 3201/46. V případě darování výše 
uvedeného pozemku od firmy XAVERgen, a. s. do majetku 
obce Boršice, zastupitelstvo souhlasí s přijmutím daru do 
vlastnictví obce.

Směna pozemků mezi obcí Boršice a panem Marti-
nem Šoustkem

 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozděj-
ších předpisů schválilo směnu pozemku parc. č. 4817/1 
o výměře 414 m2, ostatní plocha, zapsaného na LV 
10001, pro obec Boršice a k. ú. Boršice u Buchlovic 
ve vlastnictví obce, za parc. č. 120/16 o výměře 595 
m2, orná půda na LV 2539 pro obec Boršice a k. ú. 
Boršice u Buchlovic, ve vlastnictví pana Martina Šoustka, 
bytem Nedakonice č. p. 349.

Nabídka firmy DBI INVEST, s. r. o.
 • Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 a) zákona 

č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozděj-
ších předpisů schválilo nákup 22 pozemků na katastru 
obce Boršice o celkové výměře 7 240 m2, které jsou 
výhradně ve vlastnictví firmy ZR Finance, s. r. o., Pa-
lackého třída 200/77, Brno, na LV 491 pro obec Bor-
šice a k. ú. Boršice u Buchlovic, za cenu 126 591 Kč.

RŮZNÉ
Informace o situaci kolem „Dekontaminačního stře-
diska nebezpečných odpadů“ v Boršicích

 • Zastupitelstvo obce Boršice vzalo zprávu starosty obce 
o situaci kolem dekontaminačního střediska nebezpeč-
ných odpadů na vědomí a pověřuje starostu obce, aby 
zahájil jednání se zástupci firmy Reomap, s. r. o., o případ-
ném odkupu jejich celého areálu na k. ú. Boršice u Buch-
lovic.

Kolaudace „Cyklistické stezky Boršice – Stříbrnice, 
k. ú. Boršice u Buchlovic“

 • Zastupitelstvo obce vzalo zprávu starosty obce o kolaudaci 
cyklostezky na vědomí.

Výsledky dotazníkového šetření určeného především pro rodiče dětí 
navštěvujících MŠ a ZŠ Boršice

Obec Boršice chce v několika následujících letech investovat do nemovitostí naší základní školy a mateřské školy: zatep-
lení a výměna oken budovy dolní školy (2013), dostavba dvou tříd ve stávající školce (2013–2014), nová zahrada MŠ (2014), 
dostavba a rekonstrukce dolní budovy základní školy (2014–2018) za účelem přestěhování vyššího stupně do dolní školy. 
Proto se Vám do rukou dostal dotazník o naší mateřské a základní škole. 

Dotazy byly směřovány jak na spokojenost s prostředím, které Vaše děti navštěvují, vybavenost, tak na stravování, komu-
nikaci s pedagogickými pracovníky, mimoškolní aktivity. 

Stupnice hodnocení byla nastavena čísly 1 – 4 
1 - velice spokojen / 2 - spíše spokojen / 3 - spíše nespokojen / 4 - nespokojen

Z odevzdaných a vyplněných dotazníků vyplývá, že rodiče jsou spokojeni s vnitřním vybavením MŠ, velmi kladně hodnotí 
přístup pedagogického sboru, jak v přístupu k dětem, tak k rodičům, velmi kladně jsou hodnoceny mimoškolní aktivity. 

Rodiče žáků ZŠ jsou celkově spíše spokojeni, velmi kladně hodnotí nově vybudované sportovní centrum. 

Celkové výhrady byly především ke stravování a také v několika případech by rodiče přivítali prodloužení otevírací doby 
MŠ. Vybavenost zahrady MŠ je v 80 % dotazníků uvedená jako nedostatečná. 

Výsledky šetření budou projednány s vedením základní školy a mateřské školy a bude snaha výhrady rodičů řešit smě-
rem k jejich větší spokojenosti.

Děkujeme všem za pochopení a za Váš čas věnovaný vyplňování dotazníků.                                                                (st)
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„Cyklistická stezka Boršice – Stříbrnice, k. ú. Boršice u Buchlovic“
Tato informace je určena především pro majitele pozemků, po kterých je vedena cyklistická stezka. Samotná stavba byla 

ukončena loni v létě a dána do dočasného užívání. Protože nastaly nenadálé problémy, které znemožnily kolaudaci cyklistické 
stezky hned po jejím zhotovení, nebylo možno provést finanční vyrovnání s vlastníky dotčených pozemků. Nejprve musely být 
akceptovány požadavky ze strany některých majitelů pozemků, následně se řešilo vynětí orné půdy ze zemědělského půdního 
fondu, skutečné zaměření celé stavby a geometrický plán boršického úseku cyklostezky s nově vzniklými pozemky z pozemků 
původních. Veškeré podklady byly dodány na příslušný stavební úřad a kolaudace stavby proběhla 15. 5. 2013. Následně bude 
zahájeno majetkoprávní vypořádání s jednotlivými majiteli pozemků, po kterých cyklostezka vede. Na závěr žádáme majitele 
pozemků o trpělivost.   (st)

Prioritní investiční akce obce v letošním roce: „Zateplení fasády ZŠ 
Boršice“, „Stavební úpravy budovy KD Boršice“ a „Revitalizace ze-
leně v obci Boršice“

Získáním tří dotací z Operačního fondu Životní prostředí ČR na investice obce: stavební úpravy (zateplení) budovy Kulturního 
domu Boršice, zateplení budovy Dolní školy Boršice a revitalizace - obnova zeleně v obci Boršice začalo další kolo prací na 
těchto projektech.

Před výběrovým řízením musely být projektové dokumentace, které byly již v žádostech o dotace fondem schváleny, pře-
pracovány na prováděcí projektové dokumentace. Ty navýšily rozpočty u zateplení KD z celkem 4.559.000 Kč na současných 
5.927.059 Kč, u zateplení ZŠ z 3.819.000 Kč na částku 6.185.770 Kč, vše včetně DPH a ceny jsou uvedeny před výběrovým 
řízením. Výše dotace na KD v současné době činí 2.594.000 Kč a na ZŠ 1.814.000 Kč, taktéž před výběrovým řízením. V případě 
vysoutěžení nižších cen u obou staveb, než které byly schválené fondem v žádosti o dotaci, to je u kulturního domu 4.559.000 
Kč a u základní školy 3.819.000 Kč, se následně sníží i výše dotace pro naši obec. Prováděcí projektové dokumentace včetně 
zadání výběrových řízení obou staveb byly předloženy ke kontrole na Státní fond životního prostředí v Praze. Výběrové řízení 
na dodavatele stavebních prací na zateplení ZŠ bylo vyhlášeno dne 17. 5., na zateplení budovy kulturního domu dne 27. 5. 
Zateplení obou budov povede ke snížení energetické náročnosti na vytápění budov a tím dojde k úspoře finančních prostředků 
z obecního rozpočtu. Obě investice jsou stěžejními stavebními akcemi naší obce v tomto roce.

U projektu revitalizace zeleně v obci Boršice činí celkový rozpočet akce 4.503.000 Kč, z toho státní podpora 3.343.000 Kč 
a vlastní prostředky obce 1.160.000 Kč včetně DPH a před výběrovým řízením. V současné době je prováděcí projektová do-
kumentace a dokumentace pro vyhlášení výběrového řízení také na projednání na SFŽP. V případě potřeby bude PD doplněna 
a následně vypsáno výběrové řízení na dodavatele. Obnova zeleně bude realizována v období od listopadu letošního roku do 
konce května roku příštího.  (st)

Bezbariérový chodník v ul. Hradišťská a ul. Osvobození v Boršicích 
- III.  etapa, další investiční akce obce za fi nanční podpory z rozpočtu SFDI 

Obec na konci loňského roku požádala o již čtvrtý finanční příspěvek ze Státního fondu dopravní infrastruktury. Tento-
krát na investiční akci „Bezbariérový chodník Hradišťská – Osvobození - III. etapa“. Záměrem obce Boršice je vybudovat 
bezbariérový chodník o celkové délce 210 m. Jedná se o část chodníku v ulici Osvobození, od ulice Stoprounské po ulici 
Družstevní, která by byla pokračováním nyní budovaného chodníku při silnici III. třídy. Investiční akce zvýší bezpečnost 
chodců v daném úseku chodníku.

Z usnesení Státního fondu dopravní infrastruktury č. 919 o zasedání Výboru fondu ze dne 19. 4. 2013 vyplývá, že naše 
žádost o příspěvek na akci „Bezbariérový chodník v ulici Hradišťská a ulici Osvobození v Boršicích - III. etapa“ byla fondem 
schválena. Limitní výše příspěvku byla schválena ve výši 1.498.000 Kč. Projektová cena stavby je 2.131.210 Kč. Podíl obce 
z vlastních finančních prostředků činí 633.210 Kč. Všechny ceny jsou uvedeny včetně DPH a před výběrovým řízením. 
Výběrové řízení proběhne v měsíci červnu, realizace stavby se předpokládá do konce letošního roku. 

Předem upozorňujeme spoluobčany, jichž se bude výstavba chodníku týkat, aby při zahájení stavebních prací včas 
nahlásili své potřeby a požadavky k jednotlivým vjezdům a vchodům u svých domů. Dále žádáme občany o trpělivost při 
samotné výstavbě nového chodníku.                                                                                                                                (st)

Úprava krajinné zeleně podél silnice k přehradě Smraďavka
Na základě 46. výzvy OPŽP (Operačního programu Život-

ní prostředí) jsme začali s přípravou projektu k podání nové 
žádosti o dotaci v rámci obnovy krajinných struktur. Výše do-
tace činí 90 % uznatelných nákladů, kam spadají i náklady na 
projektovou dokumentaci a následnou údržbu, 10 % finanč-
ních prostředků bude hradit obec. Výše investice do obecní 
zeleně činí 2.361.000 Kč včetně DPH před výběrovým říze-
ním. Projekt bude realizován jen v případě získání dotačních 
finančních prostředků, a to v roce 2014, a ukončen jednoletou 
údržbou v roce 2015. Projekt se žádostí byl hotov do konce 
měsíce května a řádně podán na státní fond.

Projekt je zaměřen na skloubení ekologických a kultur-
ních požadavků na krajinnou zeleň kolem místní komunikace 
z obce Boršice od konce ulice K Přehradě kolem bažantni-
ce až k parkovišti nad přehradou Smraďavka na k. ú. Boršice 
u Buchlovic. Jedná se o porosty, lemující silnici z obou stran 
v pásu o šířce od 5m do 30 m dle vlastnictví pozemku. Řešená 
krajinná zeleň je vymezená vlastnictvím pozemku obcí Borši-
ce. Zvyšuje ekologickou stabilitu stávajících porostů a záro-
veň umožňuje ponechání historické kulturní stopy, kterou zde 
ve formě letité třešňové a lipové aleje zanechali naši předko-
vé. Zohledňujeme také turistický ruch a oblíbenost silnice pro 
pěší, cyklisty i automobilisty – proto dojde k vykácení porostů 
od okrajů silnice v nepřehledných místech a téměř podél ce-
lého úseku.

Navrhovaná úprava krajinné zeleně bude zkvalitněním stá-
vajících porostů, plnících funkci biocenter a biokoridorů (Bio-

centrum „Boršice“ a Biocentrum „Nad Sovínem“).

Bude zajištěna druhová a prostorová skladba porostu, od-
povídající místním přírodním podmínkám, dojde k posílení po-
pulací ohrožených druhů rostlin a živočichů a jejich stanovišť, 
biologické rozmanitosti na úrovni lesních a nelesních stano-
višť.

Keřové a stromové lemy se zde vyvinuly většinou přiroze-
nou cestou a jsou důležitou genetickou zásobárnou pro šíření 
místních dřevin do okolí. Hrají také důležitou roli pro rozmani-
tost živočišných druhů zde žijících.

Podrobný popis stávajících porostů byl zmapován v terénu 
a zanesen do situace a tabulek inventarizace, které podrobně 
popisují jednotlivé stromy a keře, či keřové porosty a navrhují 
pěstební opatření na porostech.

Cílem je ponechat přirozené porosty a pomoci jim k lep-
šímu růstu odstraněním nepůvodních agresivních druhů. 
Pěstebními opatřeními v porostech, tzv. průklesty keřů a za-
pěstováním náletových dřevin, se maximálně využije jejich 
přirozeného potenciálu.

Realizace návrhu se projeví zvýšením kvality životního pro-
středí a vytvořením významných vegetačních prvků původ-
ních přírodních dřevin.

V návaznosti na tento projekt by došlo k vybudování jedno-
duché cestičky pro pěší mimo stávající vozovku, s umístěním 
prvků pro odpočinek (lavičky apod.) a zprovozněním veřejné-
ho osvětlení.  (st)
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Bude či nebude „zpevněná plocha“ Podevsí – Osvobození?
Jedná se o dlouho připravovanou stavbu propojovacího chodníku, která se začala řešit na základě dvou podaných peticí 

občanů. První petice byla podaná v minulém volebním období, ale problém chodníku podle dostupných informací nebyl řešen. 
Druhá petice byla doručena na obecní úřad 6. 4. 2011. Občané bydlící v přilehlé části Podevsí a v ulici Osvobození žádali vedení 
své obce o vybudování propojovacího chodníku mezi částí Podevsí a ulicí Osvobození. Občané si byli určitě vědomi problé-
mů, které z výstavby v uvedeném místě vyplývají. Proto ani nežádali o zřízení plnohodnotného chodníku, ale spokojeni by byli 
s pouhým zprůchodněním. Existence elektrického vedení a dalších inženýrských sítí, nevyřešené vlastnické vztahy k dotčeným 
pozemkům a další náležitosti zatím nevedly k rychlé realizaci této investice. 

Rada obce záměr 4. 5. 2011 schválila a návrh byl přednesen na jednání zastupitelstva s navrženou šířkou chodníku 1,5 
metru. Obecní zastupitelstvo k záměru nepřijalo usnesení s odkazem na možnost rozšíření „zpevněné plochy“ (ne chodní-
ku) a projednání možnosti přeložky sloupů elektrického vedení a ostatních inženýrských sítí. Při dalším jednání se zjistilo, že 
uvažovaná přeložka inženýrských sítí by byla velmi nákladná a náklady na přeložky by byly větší než náklady na „zpevněnou 
plochu“ (propojovací chodník). Proto zastupitelstvo na svém dalším zasedání schválilo nově upravený záměr, který rozšiřuje 
„zpevněnou plochu“ na šířku 2 m a nepočítá s náklady na přeložky sítí. Pod chodník však bude uložena chránička nebo více 
chrániček, které by v budoucnu přeložku některých sítí umožnily.

Takto upravený záměr plní požadavky signatářů petice a zároveň nevyvolá neúměrné finanční náklady. Dále jsou splněny 
technické požadavky nadřízeného stavebního úřadu. Dále zastupitelstvo schválilo směnu, nákup a prodej částí dotčených po-
zemků a k dohodě došlo také s vlastníky sousedních pozemků.

V současné době se připravují k podpisu kupní a směnné smlouvy mezi účastníky, zpracovává se jednoduchá projektová 
dokumentace na zpevněnou plochu.

Občané podepsaní na peticích budou včas obeznámeni se zahájením výstavby, aby měli možnost se aktivně této stavby 
zúčastnit a svým podílem přispět ke zdárnému průběhu výstavby zpevněné plochy.  (st)

Problém volného pobíhání psů
Do naší přírody se navrátilo jaro a po dlouhé zimě všechno kvete a ožívá. Chtěl bych tímto krátkým článkem upozornit ty, 

kteří chodí do okolí naší obce venčit své psí miláčky, aby si uvědomili, že v přírodě nejsou sami, a aby brali ohled na volně žijící 
zvěř. Když budete chtít, aby se Váš pejsek pořádně proběhl bez vodítka a něco se naučil, tak navštivte po domluvě se členy 
areál Kynologického klubu, který se nachází za drůbežárnou Xavergen.

Toto zařízení se bude určitě líbit každému pejskovi a volně žijící zvěř bude mít v honitbě více klidu. Již v dubnu se ve větší 
míře začínají objevovat mláďata některých druhů zvěře, u jiných jsou samice v pokročilém stádiu březosti a ptáci sedí na vej-
cích. Proto bychom se měli postarat o klid v honitbě. Podle naší platné legislativy je zakázáno plašit zvěř jakýmkoliv způsobem, 
je zakázáno rušit zvěř při hnízdění a kladení mláďat a provádět činnost negativně působící na život zvěře. Rovněž tak je zakázá-
no vlastníkům domácích zvířat, hlavně psů, nechat je volně pobíhat v honitbě bez vlivu svého majitele nebo vedoucího.

Závěr: lidé, kteří si pořizují psa, musí dobře zvážit nejen to, které plemeno se jim líbí a jaké mají možnosti v rámci vlastní nemo-
vitosti (dům, dvůr, zahrada), ale také aspekty případného pohybu psa mimo tyto objekty. Lovecká plemena byla často po stovky 
let šlechtěna s ohledem na rozvíjení loveckých schopností. Tyto vlohy lze v jedné generaci utlumit, ale nikoliv odstranit. Byla by to 
ostatně i škoda. Lovecké geny jsou obecně zakódované v každém psu, protože pořád zůstává šelmou. Je tedy třeba zvážit, zda 
potřebujeme hlídače, domácího mazlíčka, asistenčního psa, či pomocníka při lovu, a podle toho volit plemeno. Na obecní pozem-
ky se vztahují obecní vyhlášky (většinou pohyb pouze na krátkém pevném vodítku a povinnost sbírat exkrementy).

Ostatní pozemky pak mají konkrétního majitele nebo skupinu majitelů a pohyb psů na nich je omezen republikovými zákony 
a vyhláškami. Jestliže se na těchto pozemcích nacházíme, nejsme doma, jsme tu na návštěvě. A měli bychom se chovat jako 

slušná návštěva. Majitelé a nájemci pozemků – zemědělci, lesníci 
a myslivci – se pak určitě budou chovat jako slušní hostitelé. Vy-
pustit psa z vodítka pak můžeme jen za podmínky jeho absolutní 
poslušnosti v jakékoliv situaci. Třeba i ve chvíli, kdy metr před ním 
vyběhne zajíc. A, upřímně řečeno, takových psů je zanedbatelné 
procento. Platí pak otřelý slovní obrat, že neznalost zákonů neo-
mlouvá.

Dalším problémem je volný pohyb psů bez „svého pána“ přímo 
uvnitř obce. Takto volně pobíhající pes může zkomplikovat dopravu, 
cestu malých dětí do školy, procházku matek s dětmi, práci poštov-
ní doručovatelce… V případě většího plemene může ohrožovat ko-
hokoliv. Proto by si každý majitel měl zajistit svého psa před útěkem 
z kotce, dvora, popřípadě ze zahrady, kde se jeho miláček volně 
pohybuje, tak, aby neohrozil ostatní spoluobčany. V případě, že už 
se tak stane a pes uteče a majitel ví, že jeho „čtyřnohý miláček“ 
může něco provést, měl by se o něho zavčas začít zajímat. Může 
se stát, že až jeho pes něco provede, tak bude pozdě. A ještě malé 
upozornění: každý pes by měl být na obci řádně přihlášen a tím 
získá svoji známku identity. V případě jeho odchytu se zjistí majitel 
psa a pes nemusí skončit v útulku. Každý pobyt psa v útulku stojí 
jeho pána nemalé peníze…                                                       (st)

Akce „eurohrábě“ 2013
U nás na venkově hrábě slouží jako nářadí na hrabání čehokoliv na poli, zahrádce i v sadě. Někteří z Prahy si představili 

hrábě jako nářadí na hrabání peněz z evropských fondů, samozřejmě pro sebe. Jak je to myšleno? V sedmiletém období 
2014–2020 má přijít pro české regiony z evropského rozpočtu přes 517 miliard korun. Praha, jako nejbohatší region naší země, 
nemá na evropské peníze nárok, ale chtěla by je rozdělovat mezi jednotlivé kraje a regiony. S tím se nedá souhlasit, protože jak 
nějaký úředník u pražského stolu může vědět, co je pro nás v mikroregionu Buchlov nebo Staroměstsko, potažmo v Boršicích, 
Stříbrnicích, Buchlovicích či Hostějově nejlepší, na co potřebuje venkov peníze? Jedině, že by mu nějaký lobbista našeptával, 
kde za své rozhodnutí dostane více do své kapsy, a tak se rozhodne dle neobjektivních informací a… korupce bují a bují a pe-
níze končí v nepříliš potřebných projektech. Může to být pouze subjektivní názor, jiní si mohou myslet, že to tak má být, že se 
s touto praxí setkávají skoro denně, a vůbec jim nepřijde, že je to špatně…

Obce na Zlínsku počátkem roku přišly s takzvanou Druhou zlínskou výzvou. První výzva obcím po letech vybojovala větší 
podíl na příjmech z daní, ta druhá chce změnit systém přerozdělování evropských dotací tak, aby nepodléhal vlivům politiků, 
a tím i velkých měst.

Z výše uvedeného důvodu se naše obec zapojila do akce „eurohrábě“. Nejdříve jsme vyvěsili informační tabule u příjezdo-
vých cest do obce. Ty se staly terčem nevole právě těch lobbistů a těch skupin lidí, kteří si brousí své zuby na evropské peníze 
z dalšího období 2014–2020. Následně jsme do stojanů na vlajky na budově OÚ instalovali dvoje hrábě, jako symbol hrabivosti 
naší „vrchnosti“.

Naše obec získala v letech 2007–2013 na dotacích výraznou část peněz z evropských fondů. Evropské peníze se rozdělo-
valy prostřednictvím Regionálních operačních programů, v našem případě ROP Střední Morava, kam spadal kraj Zlínský a Olo-
moucký. Část evropských peněz doputovala do našeho rozpočtu přes Operační programy Životní prostředí. 

V dalším období určitě nebudeme přihlížet, jak se evropské peníze rozdělují v Praze, a nebudeme čekat, co jim „odpadne“ 
od stolu. Naše obec se chce přímo zúčastnit rozdělování peněz z evropských fondů na úrovni mikroregionů. A proto ty hrábě…
 (st)

Akce na Den Země 2013 Boršice
RODOKAPS na akci SOS volá les

AKCE: pomoc Matce Přírodě i lidem v rámci Dne Země

TERMÍN: 27. 4. – 29. 4. 2013 
Tato již tradiční akce se letos uskutečnila v oblasti jihovýchodních Chřibů na východním Slovácku. Stala se součástí 

projektu údržby zeleně v okolí polní cesty vinařské obce Boršice. Akce byla určena pro ty, kteří se nebojí přidat ruku k dílu, 
není jim cizí pospolitost a dokáží si vychutnat krásu jarní přírody.

Slovácká obec Boršice se nachází v podhůří „buchlovských hor“, jejichž dominantou je státní hrad Buchlov a kaple 
Barborka. Nedaleko se nachází rekreační středisko Smraďavka se stejnojmennou vodní nádrží. Přes dvacet let skupina 
odvážných lidí sdružených v občanské iniciativě Ekologické sdružení Zahrada Moravy „bojuje“ za přírodu a životní prostředí 
nejen ve své obci. Společně s jejími řadovými členy jsme strávili víkend nejen při práci, tj. při výsadbě stromů, ale také jsme 
pronikli do kouzla práce místních vinohradníků a vinařů. Ochutnali jsme řadu vín místních vinařů a také si trochu zazpívali… 
Pár kroků od obce jsme objevili rozkvetlé louky, sady, rozsáhlé vinohrady. Údolím proti proudu vodního toku Dlouhá řeka 
jsme se dostali do hlubokých chřibských lesů, kde na nás dýchla minulost buchlovského a velehradského panství…

Za všechny bych chtěla poděkovat za dobře zajištěnou akci a kromě dobrého pocitu, že jsme přispěli svou prací pro 
dobrou věc, nám bylo odměnou i poznání tohoto malebného koutu naší vlasti a práce v příjemném kolektivu podobně na-
laděných lidí. 

Renáta Slívová
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Noví zaměstnanci obecního úřadu 
– spolufi nancování mezd z prostředků úřadu práce

Záměrem obecního úřadu je využití nových pracovních sil pro potřeby obce, ale 
také snaha pomoci některým spoluobčanům v jejich stávající životní situaci.

Pro obec bude v termínu od června do listopadu letošního roku pracovat sedm 
občanů, v rámci programu podpory Úřadu práce ČR. Všichni budou mít pracovně-
právní smlouvu uzavřenou na dobu určitou. Jejich mzda bude z větší části hrazena 
úřadem práce. Budou provádět úklidové a údržbové práce na území obce. Jed-
na pracovní skupina bude zaměřena na úklid místních komunikací a chodníků, na 
údržbu stávající obecní zeleně, jak přímo v obci (sečení trávy a její úklid, zalévání 
vysazených stromů), tak v obecních lesících (vyžínání trávy, zalévání vysazených 
stromků, úklid dřevěné hmoty). Druhá skupina bude zaměřena na stavební práce 
při opravách chodníků kolem místních komunikací, údržbu obecních budov, natírá-
ní sloupů pouličního osvětlení a místního rozhlasu atd.                                      (oú)

Konečně 
nové lavičky

Za přispění firmy CIPRES FILTR 
budou v měsíci červnu instalovány 
první nové moderní lavičky. Lavičky 
budou zabezpečeny proti povětr-
nostním vlivům trvanlivým nátěrem 
dřevěných částí a proti vandalismu 
pevně zabetonovány do země. 

Přejeme všem příjemné posezení.  
(oú)

Zásady pro povolení 
kácení dřevin 

rostoucích mimo les
Vzhledem k tomu, že se množí žá-

dosti a dotazy k povolování kácení dře-
vin rostoucích mimo les, dovolujeme si 
zveřejnit zásady pro jejich kácení.

Pro kácení dřevin mimo les je ne-
zbytné povolení (i pro stromy na vlast-
ním pozemku), které vydává na zákla-
dě písemné žádosti obecní úřad, jenž 
také ukládá náhradní výsadbu a vede 
přehled pozemků vhodných k náhrad-
ní výsadbě. Toto povolení není třeba ke 
kácení dřevin z důvodů pěstebních, to 
je za účelem obnovy porostů, nebo při 
provádění výchovné probírky porostů, 
při údržbě břehových porostů provádě-
né při správě toků, k odstraňování dře-
vin v ochranném pásmu zařízení elektri-
zační a plynárenské soustavy.

Dále je-li jejich stavem zřejmě a bez-
prostředně ohrožen život či zdraví, nebo 
hrozí-li škoda značného rozsahu. Limi-
tem, stanoveným vyhláškou č. 395/1992 
Sb., je obvod kmene 80 cm ve výšce 
130 cm od země (obvodu 80 cm od-
povídá průměr kmene stromu asi 20-25 
cm) a plocha souvislého keřového po-
rostu o celkové ploše 40 m2.

Písemná žádost (formulář k dostání 
na OÚ) o povolení kácení musí obsa-
hovat následující prvky (podle § 8 odst. 
3 písm. a-e vyhlášky č. 395/1992 Sb.):
1.  Jméno, příjmení a adresa žadatele.
2.  Doložení vlastnického nebo nájem-

ního vztahu žadatele k pozemkům 
a dřevinám, jichž se žádost týká, 
pokud nelze ověřit v elektronickém 
přístupu obcí do KN. Nájemce musí 
předložit písemný souhlas vlastníka 
pozemku.

3.  Specifikace dřevin, které mají být 
káceny, zejména jejich druh, počet, 
obvod kmene, velikost plochy keřů, 
včetně schématického situačního 
zákresu do katastrální nebo pozem-
kové mapy.

4.  Zdůvodnění žádosti.

Ořez nebo průřez dřevin je právem 
a povinností vlastníka stromu a nevzta-
huje se na něj povinnost žádat o povo-
lení. Důležitá je ale kvalita a odbornost 
ořezání, protože nesmí dojít k trvalému 
poškození dřeviny. Z etických důvodů 
se ke kácení zpravidla využívá tzv. doba 
vegetačního klidu, tj. od 1. 11. do 31. 3. 
běžného roku. V případě, že by někdo 
vlastnil lesní pozemek a chtěl v něm ká-
cet, je třeba při těžbě nad 3 m3/ha/rok 
souhlas státní lesní správy.               (oú)

Břehule říční patří do ptačí říše. Dříve obývala břehy řek, 
kde si budovala nory s hnízdy. Krajina se však vlivem člověka 
změnila a břehule říční se musela přizpůsobit. Nyní jsou jejím 
hnízdním areálem především pískovny a štěrkovny. 

Břehule říční – Riparia riparia
třída ptáci (Aves)
podtřída letci (Neognathae)
řád pěvci (Passeriformes)
čeleď vlaštovkovití (Hirundinidae)
rod břehule (Riparia)

Břehule říční patří mezi nejmenší ptáky z čeledi vlaštov-
kovitých. Měří 11,5–12,5 cm. Samci a samičky jsou stejného 
zbarvení. Horní část těla je hnědá v kontrastu se spodní částí, 
která je bílá. Přes prsa má břehule říční typický hnědý pruh. 

Břehule říční je rozšířena po celé Evropě, částečně se vy-
skytuje také v Asii, severní Africe a Severní Americe. V ČR obý-
vá hlavně nížiny a pahorkatiny. 

Jedná se o koloniálně hnízdícího ptáka. V jedné kolonii 
může být i několik stovek hnízd. Hnízdí do nadmořské výšky 
450 m n. m. V době hnízdění se vyskytuje v blízkosti hnízdních 
kolonií. Často se pohybuje ve skupinách. 

Většinou ji můžeme zahlédnout nad hladinami větších řek, 
rybníků nebo těžebních jezer, kde loví hmyz. Pro všechny ptá-
ky z čeledi vlaštovkovitých je typické, že loví hmyz za letu. 

Dříve břehule říční vytvářela nory na přírodních březích řek. 
S rozvojem vodohospodářství se změnil ráz břehů a břehule 
říční si musela najít hnízdiště jinde. Obsadila proto pískovny, 
štěrkovny a hliniště. V těchto místech si vyhrabává chodbu 

dlouhou až 1 m. Na konci ji rozšíří v komůrku. Zde si vytvoří 
hnízdo bohatě vystlané peřím nebo suchou trávou. 

Břehule říční létá rychle a obratně. Nad vodou přechází 
často do mírného obloukovitého letu. Jedná se o tažného ptá-
ka. Zimoviště má v subtropické a tropické Africe. K nám přilétá 
od poloviny dubna a odlétá během září. 

Samice snáší do hnízda 4–7 bílých vajec (17,7 x 12,6 mm). 
Mláďata se vylíhnou asi po 15 dnech. 

Po vylétnutí z hnízda se zdržují pohromadě a čekají na po-
travu, kterou jim rodiče přinesou. Ti dokáží podle hlasu svá 
mláďata rozpoznat. Pokud se tedy blíží nebezpečí, včas mlá-
ďata varují a ta se schovají v noře. Jedná se o ohrožený druh.           

(zdroj: priroda.cz)

Břehule říční vyhlášena v roce 2013 Českou ornitologickou 
společností ptákem roku

Foto Petr Kunčík

První seznámení s vlhou pestrou
Vlha pestrá dělá čest svému jménu – je to asi nejbarevnější evropský pták. Spodní 

strana těla je modrozelená a na zádech převládá červenohnědá až oranžová, křídla 
a dlouhý ocas jsou převážně modrozelené. Hrdlo je nápadně žluté, černě lemované 
a přes výrazně červené oko se táhne černý proužek. Má štíhlý lehce zahnutý zobák. 
Vlha je přibližně velikosti špačka, ale štíhlejší a její let je podobný vlaštovčímu, rychlé 
mávání křídel s prudkými výpady za hmyzem je prokládáno dlouhým plachtěním.

Při pozorování vlhy oceníme její zvyk vysedávat na vyvýšených místech s dobrým 
rozhledem – na elektrickém vedení, suchých vrcholcích stromů, sloupcích ve vinohra-
dech – odkud vyhlíží svoji potravu a kde my zase můžeme snadno pozorovat ji. 

Jak rozeznáme mladou vlhu od dospělé? 
Mladé vlhy jsou menší a ne tak pestré jako jejich rodiče. Mladí ptáci navíc nemají 

prodloužená střední pera v ocase. 

Potrava
Vlhy se živí hmyzem, který chytají převážně za letu. Nejraději loví létající hmyz – 

vosy, sršně, včely a čmeláky a občas i vážky a motýly. Při krmení mláďat musí denně 
ulovit množství hmyzu odpovídající 225 včelám! Před krmením ještě zbavují bodavý 
hmyz žihadel. 

 Foto Miloš Balla
Hnízdo

V hnízdní době vyhledává vlha otevřenou krajinu s jednotlivými stromy nebo 
skupinami stromů v sušších a teplejších oblastech s vhodnými hlinitými a písčitými 
stěnami, jako jsou cihelny, pískovny, erodované svahy či strmé břehy řek, v nichž 
si vyhrabává přes metr hluboké hnízdní nory, zakončené hnízdní kotlinkou. Vlha je 
pták společenský, hnízdí skupinově v malých či větších koloniích. 

Zimoviště
Vlha pestrá zimuje v afrických savanách, jižně od pouště Sahara. Dvě hlavní zi-

moviště se nacházejí v západní a východní až jižní Africe. V jižní Africe žije izolovaná 
hnízdící populace vzniklá ze zimujících evropských ptáků.

Populace vlhy pestré v Evropě
Vlha pestrá obývá převážně jižní Evropu. Česká republika se nachází na okraji 

jejího areálu rozšíření, nicméně postupně vlh přibývá. Vlhu u nás nalezneme přede-
vším na jižní a střední Moravě, celkem v ČR hnízdí do 200 párů. 

Nebezpečí pro vlhy představuje hlavně člověk – mnoho hnízdišť je zničeno při 
zemních pracích – zvlášť pokud vlhy hnízdí v cihelnách a pískovnách či na jiných 
místech s aktivní těžbou stavebního materiálu i tam, kde těžbu vystřídaly skládky. 
V některých oblastech jsou vlhy pronásledovány včelaři, kteří jim nemohou odpustit 
jejich oblíbenou pochoutku – včely. Vlha jako hmyzožravý pták také trpí nadměrnou 
chemizací – hmyz „pocukrovaný“ insekticidy není zrovna tou nejlepší pochoutkou 
a už vůbec ne vhodným jídelníčkem pro mláďata.              (zdroj: www.springalive.net)
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Sociální komise informuje

Zmizí sleva pro pracující důchodce
Na tři roky ruší daňový balíček slevu na poplatníka pro pracující a podnikající důchodce. O slevu ve výši 24 840 korun za rok 

přijdou i ti důchodci, kteří si přilepšují k důchodu pronájmem nemovitosti. V praxi to znamená, že důchodce ze všech svých 
přivýdělků (kromě příležitostných do 20 tisíc korun ročně) zaplatí daň z příjmu.

Penzijní připojištění
Ministerstvo práce a sociálních věcí představuje vládní kampaň k důchodové reformě pod heslem NATANKUJTE NA PENZI 

TEĎ! V televizních spotech či na internetu veřejnost získá maximum informací o tzv. II. pilíři důchodového spoření, který rozšiřu-
je možnosti zvýšit si příjem ve stáří. Občané starší 35 let se mohou do nového důchodového spoření zapojit do 30. června. To 
jim zajistí státní příspěvek ve výši 1,5násobku vložených prostředků. Informace o vládní kampani k důchodové reformě nalez-
nete na novém webu – www.klidnabudoucnost.cz. 

Podpora v nezaměstnanosti se zvyšuje
Zatímco v roce 2012 jste mohli dostat maximálně 13 761 korun za měsíc (v případě rekvalifikace 15 422 korun), nyní je ma-

ximální měsíční podpora 14 157 korun (při rekvalifikaci pak 15 866 korun).

Půjčky nově a bezpečněji
Novinky přinese letošní rok i do oblasti spotřebitelských úvěrů. Novela zákona například nařizuje věřitelům poskytnout úvěr 

pouze poté, co s odbornou péčí posoudí finanční situaci spotřebitele. Od smlouvy o zprostředkování spotřebitelského úvěru 
bude moci klient do 14 dní od uzavření odstoupit, a to bez jakýchkoliv sankcí. Pokud klient smlouvu o zprostředkování do 14 
dní zruší, ruší se tím od počátku i další smlouvy, které byly sjednány jako doplňkové (například životní pojištění).

Kromě toho už nebude možné použít ke splacení nebo zajištění splacení spotřebitelského úvěru směnku nebo šek. Zástava 
už také nebude moci být ve zjevném nepoměru k půjčené částce, tedy například už nebude možné zastavit dům při úvěru 50 
tisíc korun. Poskytovatelé půjček také nebudou moci nabízet úvěry prostřednictvím linek se zvýšeným cenovým tarifem (čísla 
začínající devítkou).  

Mění se některá pravidla exekucí. Jedním z nich je třeba to, že věřitel bude muset ještě před podáním návrhu na zahájení 
exekučního řízení obeslat dlužníka a vyzvat ho, aby dluh zaplatil. Dále se budou slučovat exekuce (pokud máte více dluhů 
u jednoho věřitele, vymáhání se sloučí), dojde k zastropování nákladů na jednu cestu exekutora či exekutor může nově obstavit 
i plat a účet nedlužícího manžela. 

Nově také platí ustanovení, které může připravit o řidičský průkaz dlužníky, kteří neplatí alimenty. Podmínkou je, aby proti 
nim soud nařídil exekuci. Postiženi tak však nebudou moci být řidiči, kteří průkaz potřebují pro uspokojení základních potřeb 
svých a těch, ke kterým mají vyživovací povinnost. Například řidičům z povolání soud exekuci tohoto oprávnění nařídit nemůže. 

Mgr. Petra Dostálová

OSOBNÍ BANKROT
Současná doba je velmi nejistá, alespoň co se týče zaměstnání, financí apod. Člověk se tak velmi snadno může do-

stat do velkých dluhů. Ať už vlastní vinou, nebo cizím přičiněním. V lednu 2008 vešel v účinnost tzv. insolvenční zákon, 
který se pro některé dlužníky stal jakousi záchrannou sítí. Pokud jsou splněny určité podmínky, může člověk vyhlásit 
osobní bankrot, díky němuž u něj dojde do pěti let k oddlužení.

Podmínky, které musí člověk splňovat, aby mohl vyhlásit osobní bankrot, jsou tyto:
1.  Nesmí být podnikatelem. U podnikatelů se předlužení řeší konkurzem nebo reorganizací.
2.  Musí mít stálý příjem (mzdu v zaměstnání, důchod, rentu), a nesmí tedy být nezaměstnaný, registrovaný na úřadu 

práce. Pokud by neměl stálý příjem, nebyla by žádná jistota, že bude dluh pokryt.
3.  Musí být v úpadku či hrozícím úpadku. To znamená, že má dlužník peněžité závazky u více věřitelů déle jak 30 dnů 

po lhůtě splatnosti a není schopen tyto závazky plnit.
4.  Musí u něj být předpoklad, že do pěti let od vyhlášení osobního bankrotu splatí minimálně 30 % svých dluhů u všech 

svých věřitelů. Pro zjištění, zda je dlužník schopen tuto podmínku splnit, existuje buď složitý vzorec, nebo jednoduchý 
kalkulátor na internetu. Zjednodušeně řečeno se sečtou veškeré pevné příjmy v měsíci, odečte se zákonem stanove-
né životní minimum a vyjde částka, kterou je člověk schopen měsíčně platit. Tuto částku vynásobíme dvanácti měsíci, 
poté ještě pěti lety a zjistíme, jestli je výsledná částka vyšší než 30 % veškerých dluhů. Pokud ano, potom má smysl 
o vyhlášení osobního bankrotu uvažovat.

Pokud člověk splní všechny výše uvedené podmínky, potom vyplní zákonem stanovený formulář „Návrh na povolení 
oddlužení“, který je možné použít zároveň i na insolvenční návrh. V návrhu musí být mj. podrobný popis úpadku, kon-
krétní věřitelé a aktuální výše závazků, údaje o veškerých příjmech za poslední tři roky, předpokládané příjmy v násle-
dujících pěti letech a seznam veškerého movitého i nemovitého majetku. K návrhu poté musí být přiloženy kopie všech 
smluv s věřiteli, pracovní smlouvy, mzdové výměry nebo výplatní pásky, výpis z rejstříku trestů a podobně.

Když je návrh kompletní, pošle ho dlužník na příslušný krajský soud. Po uplynutí dvou hodin od doručení dokumentu 
k soudu se dlužník dostává do tzv. ochranné lhůty, kdy exekutor může sice exekuci nařídit, ale nemůže provádět výkon 
této exekuce. Zároveň by v tuto dobu neměly narůstat žádné další úroky. Tato ochranná lhůta trvá až do té doby, kdy 
soud rozhodne, zda je oddlužení povoleno či nikoli. Již v tuto dobu je dlužník zanesen do insolvenčního rejstříku, který 
je veřejný a kde je možno sledovat veškerou problematiku, která se daného návrhu týká.

Soud může vyzvat dlužníka k doplnění chybějících informací. Většinou je na to určena velmi krátká lhůta (3–8 dní), 
a proto je velmi důležité denně hlídat poštu a na jakýkoli podnět okamžitě reagovat. Pokud soud insolvenci nepovolí, 
nemůže člověk osobní bankrot vyhlásit a dál je vázán veškerými dluhy 
u všech svých věřitelů. Pokud však soud insolvenci povolí, je dlužníkovi 
přidělen insolvenční správce, který bude v dalších pěti letech spravo-
vat veškeré jeho finance. To znamená, že veškerý příjem půjde nejprve 
insolvenčnímu správci, ten dlužníkovi zašle životní minimum a zbytek 
peněz rozdělí věřitelům dle předem ujednaných pravidel. Pokud dlužník 
během těchto pěti let spolupracuje, nezamlčuje žádný příjem, nejedná 
protizákonně a podaří-li se mu splatit minimálně zmiňovaných 30 % 
dluhu, potom je mu zbytek dluhu prominut a může znovu začít s čistým 
štítem.

Výše jsou popsány nejdůležitější podmínky, avšak samotný zákon 
a celé řízení jsou velmi obsáhlé. Proto je dobré obrátit se na odborní-
ky, kteří dlužníkovi pomohou vypracovat návrh a provázejí ho po celou 
dobu příprav. I zde je třeba dávat pozor, protože existuje mnoho pod-
vodníků či předražených firem, kteří ve skutečnosti nedokážou odborně 
pomoci.                                                                                                      (oú)

Je však možné využít bezplatnou pomoc 
sociálních poraden: 

Občanská poradna Uherské Hradiště

Velehradská třída 181, Uherské Hradiště

--------------------------------------------------------------

Občanská poradna STROP Zlín

Dlouhá 2699, Zlín

--------------------------------------------------------------

Občanská poradna KROK Kyjov

Za Stadionem 1358, Kyjov

UPOZORNĚNÍ PRO OBČANY

Vyřizování osobních dokladů
Od 1. 1. 2012 nepřijímá Obecní úřad Boršice žádosti o vydání občanského průkazu a cestovního pasu. O občanský prů-

kaz lze požádat na Městském úřadu v Uherském Hradišti. Občan si může zvolit, zda požádá o vydání občanského průkazu 
s kontaktním elektronickým čipem (správní poplatek 500 Kč), nebo bez čipu. Fotografie se pořizuje přímo na úřadu při podání 
žádosti.

Pokud občan sdělí, že si nepřeje zapsání údaje o rodinném stavu nebo registrovaném partnerství, tento údaj se do občan-
ského průkazu nezapíše.

Do občanských průkazů se nezapisují údaje týkající se manžela, manželky, partnera, partnerky a dětí. 

Stávající občanské průkazy platí po dobu v nich vyznačenou.

Od konce května tohoto roku najdou občané matriku a evidenci obyvatel v Uherském Hradišti na nové adrese. Z objektu 
Klubu kultury se správní odbor přestěhoval do Protzkarovy ulice 33 (nad obchodem Hradišťanka – bývalý Katastrální úřad). Zde 
také mohou podat žádost o vydání občanského průkazu a cestovního pasu. (oú)

Moravská vlajka
V roce 1848 poslanci Moravského zemského sněmu schválili 5. článek nové moravské ústavy, ve kterém se definuje 

zemský znak a zemské barvy: „Země moravská podrží dosavadní svůj erb zemský, totiž orlici vpravo hledící, v poli modrém 
a červenozlatě kostkovanou. Zemské barvy jsou zlatá a červená.“ Od stanovených zemských barev byla následně odvozena 
moravská vlajka, která se v praxi používala již v první polovině 19. století a kterou tvoří dva vodorovné pruhy. Horní pruh je 
žlutý, spodní je červený. Tato vlajka se na Moravě používala ještě v roce 1968 a celá devadesátá léta 20. století. Po roce 1989 
začali moravští vlastenci tradiční žlutočervené moravské vlajky opatřovat zemským znakem – šachovanou orlicí v modrém 
poli, a to z důvodu odlišení od jiných podobných vlajek. Tato varianta si pro svoji srozumitelnost i estetickou úroveň získala 
velmi rychle oblibu po celé Moravě a stala se základní a všeobecně uznávanou podobou moravské vlajky současnosti. Pro-
tože doposud neexistuje moravský zákonodárný orgán, který by podobu a užívání moravské vlajky závazně kodifikoval, je 
možno při různých slavnostních příležitostech stále uvidět, vedle uznávané podoby moravské vlajky, i původní jednoduché 
žlutočervené bikolóry.

Legislativní stanovisko doc. JUDr. Zdeňka Koudelky, Ph.D., z Katedry ústavního práva a politologie Masarykovy uni-
verzity k užívání moravské vlajky: „Dnešní právní řád upravuje užívání vlajek takto. Každý si může vyvěšovat vlajku, a to 
i soukromou (vlajky různých spolků), samostatně nebo spolu se státní vlajkou. Samostatné vyvěšování moravské vlajky není 
nijak upraveno. Záleží na vyvěšovateli, zda užije moravskou vlajku v její původní Moravským sněmem schválené žlutočervené 
variantě či ve variantě doplněné o zemský znak. Spolu se státní vlajkou lze vyvěsit i jiné vlajky, ať již jiných států, krajů, obcí či 
vlajky další, což výslovně umožňuje zákon o užívání státních symbolů, tedy i vlajku moravskou. Zde se však musí respektovat 
to, že státní vlajka se vyvěšuje na čestnějším místě. Tedy z čelního pohledu na objekt, kde jsou vlajky vyvěšeny: a) vlevo při 
vyvěšení 2 státních vlajek, b) uprostřed při vyvěšení lichého počtu státních vlajek, c) v prostřední dvojici vlevo při vyvěšení 
sudého počtu státních vlajek, d) první zleva, případně i poslední v řadě, při vyvěšení většího počtu vlajek než 5. Umístění 
ostatních vlajek již záleží na vyvěšovateli.“

Další informace
Historie moravských symbolů a barev  http://zamoravu.eu/mno-k-morave/moravske-barvy-a-symboly/
Kontakty na různé výrobce a prodejce vlajky  http://zamoravu.eu/moravsky-obchod/
Občanská iniciativa „Za vyvěšování moravské vlajky“  http://zamoravu.eu/iniciativy/vyvesovani/
Zpracovala Moravská národní obec, o. s.  http://zamoravu.eu/
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Obec Opatovce oslavuje významné jubileum – 900 rokov 
od prvej písomnej zmienky o obci v známej Zoborskej listine 
pochádzajúcej z roku 1113, v ktorej sú popísané majetky be-
nediktínského opátstva na Zobore nad Nitrou. Deväť storočí je 
doba, ktorá si zaslúži obzretie sa späť. 

Obec Opatovce patrí medzi najstaršie písomne doložené 
obce na Slovensku.

Najstarší názov obce bol Sv. Hypolit. V ďalších storočiach 
prešiel názov obce rôznym vývinom, je však zrejmé, že od 14. 
stor. sa obec už volala Opatovce. Ponechala si názov aj vtedy, 
keď už opátstvu nepatrila, ale prešla do majetku nitrianskeho 
biskupstva, čo sa udialo v 15. stor. Opatovce vystriedali vi-
acerých vlastníkov, rodinu Velčovských, neskôr rád jezuitov, 
a po zrušení rádu sa stali Opatovce majetkom Fondu štúdijnej 
základiny.

Najstaršia pečať Opatoviec pochádza z roku 1732, teda 
z čias, keď obec vlastnila rehoľa jezuitov. Je pozoruhodné, že 
obec sa rozhodla pre samostatný symbol, ktorý nie je ničím 
spojený so symbolikou jezuitského rádu. Svedčí to o zdravom 
sebavedomí vtedajšieho predstavenstva obce. 

OBEC OPATOVCE OSLAVUJE VÝZNAMNÉ JUBILEUM

Spevácky súbor Opatovčan

Z 18. storočia sa zachovali zmienky o opatovských ry-
bároch a mlynoch stojacich na Váhu. Tradícia vodných mly-
nov v Opatovciach bola veľmi dlhá. Posledné dva mleli ešte 
v 20. storočí.

Život obce je spätý s riekou Váh, ktorá mnohokrát pripravi-
la Opatovčanom horúce chvíle. Mnohé z povodní na tejto rie-
ke narobili v obci veľké škody. Obec kvôli povodniam údajne 
štyrikrát zmenila svoje miesto.

Skutočný rozvoj obce nastal po skončení II. svetovej vojny.

ZÁJEZD NA OSLAVY 900. VÝROČÍ PRVNÍ 
PÍSEMNÉ ZMÍNKY O OBCI OPATOVCE

Odjezd autobusů na oslavy 900. výročí první písemné 
zmínky o obci Opatovce dne 24. 8. 2013 je v 11.00 hodin 
od Kulturního domu Boršice. Zájemci se mohou přihlásit 
do konce června na Obecním úřadě Boršice. Doprava au-
tobusem i vstupné bude zdarma. Návrat ve večerních ho-
dinách.

PROGRAM OSLAV V OBCI OPATOVCE:
Sobota 24. 8. 2013 - 13.00 hodin
Kaplnka Sedembolestnej Panny Márie, sv. omša 
14.00 – 15.00 hodin
Presun do areálu pri športovom ihrisku. 
Kultúrny dom - výstava „Opatovce 1113–2013“
„Z Opatoviec do Boršíc, od Váhu k Morave“
15.00 hodin
Areál pri športovom ihrisku - kultúrny program:
Hymna SR a ČR, príhovor starostky obce Opatovce a staros-
tu obce Boršice (a hostí), krst knihy, DFS Stankovčan, DFS 
Pentlička, FS Pentla, cimbalová muzika, FS Pentla, spevácky 
súbor Stoprounští vinaři, Spevácky súbor Opatovčan, DH Bor-
šičanka, spoločná pieseň. 
18.00 hodin  - Zábava pri DH Textilanka 

Detský folklórny súbor Stankovčan vedie pani učiteľka He-
lena Bočáková už niekoľko rokov.

Každý rok pripravuje s deťmi pásmo piesní, hier a tancov 
z regiónu, najmä z okolia našej obce.

Pásmo zostavuje pani učiteľka, sú v ňom zaradené piesne 
a hry, ktoré sa hrávali deti v minulosti. V roku 2013 si súbor 
nacvičil „Hry na rozkvitnutej lúke“, deti spievajú o lúčnych kve-
toch a pritom sa hrajú, recitujú a tancujú.

V marci 2012 začal písať svoju históriu Spevácky súbor 
Opatovčan, pod vedením Jozefa Horňáka. Prvé vystúpenie 
speváckeho súboru bolo v rámci Kultúrneho leta Opatovce 
8. júla 2012, v septembri 2012 súbor reprezentoval obec Opa-
tovce na Vinobraní spojenom s folklórnym festivalom v obci 
Boršice, našej partnerskej obci v ČR. Spríjemňujú chvíle pri 
slávnostiach v rámci Mesiaca úcty k starším, Dňa matiek 
a iných podujatiach. Na koncerte v kostole vo Veľkých Bierov-
ciach a na Vianočnej besiedke v Opatovciach priblížili krás-
nymi koledami čaro Vianoc. Svojimi vystúpeniami prinášajú 
radosť z ľudovej piesne širokému publiku. 

Úklid obce
Dne 20. 4. 2013 proběhl jako kaž-

doročně úklid obce a okolí. Na této 
významné akci se sešlo celkem 135 
účastníků, kteří byly rozmístěni v jed-
notlivých částech obce. Skupina 10 
účastníků sadila stromky nad Xaverge-
nem, kde vysadili celkem 300 ks dubů, 
300 ks buků a 300 ks borovic. Další 
skupina vysadila 80 ks ovocných stro-
mů v trati Horky. Další členové brigády 
se podíleli na sběru odpadu při silnici 
a polních cestách.

Celkem bylo dovezeno 6 kontejnerů 
na různé druhy odpadu. Např. směsné-
ho odpadu bylo odvezeno celkem 6,22 
tuny. Pneumatik bylo 1,1 tuny, dřevního 
odpadu (starý nábytek atd.) 2,21 tuny, 
plastového odpadu 1,18 tuny a starých 
barev 80 kg.

Závěrem bych chtěl touto cestou 
všem účastníkům a zájmovým složkám 
poděkovat, že se postarali o zkrášle-
ní naší obce, aby byla chloubou nás 
všech a aby se nám v naší dědině krás-
ně žilo.

Josef Franta – radní

Pozvánka na 

„BORŠICKÉ POLÉTÁNÍ“
tentokrát komorní Letecký den v Boršicích – třetí ročník

Neděle dne 4. 8. 2013 od 10:00 hodin
Součástí bude:
- den otevřených dveří na letišti Boršice
- možnost vyhlídkových letů
- přehlídka leteckých modelářů
- start vyhlídkových balónů
Občerstvení zajištěno. Vstupné dobrovolné.

Zveme všechny příznivce létání.
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DEN ZEMĚ
/projekt/

Teprve až pokácíte poslední strom, až ulovíte poslední 
rybu, až otrávíte poslední řeku, přijdete na to, že peníze se 
nedají jíst.

/citát indiánského náčelníka Geronima z knihy „Chraňme 
naši planetu“/

Oslava Dne Země se poprvé uskutečnila před 30 lety, a to 
díky americkým studentům. Od roku 1990 slavíme koncem 
dubna Den Země i u nás, v České republice. Je tradiční os-
lavou naší planety. I když je Země veliká, nesnese všechno. 
Přibývá stále více lidí, proto se k ní musíme stále zodpovědněji 
a ohleduplněji chovat.

Planeta Země je jediná ze všech planet, která umožňuje 
existenci života – lidí, živočichů, rostlin. Lidé v minulosti Zemi 
ubližovali a stále ubližují. Třeba tím, že znečišťují vodu v ře-
kách, v mořích, ničí prostor mnoha živočichům. Tak vlastně 
člověk škodí i sám sobě.

U nás lidé společně sází stromy, čistí potoky, uklízí přírodu, 
podnikají pěší výlety do přírody, promítají se filmy s ekologic-
kou a environmentální tematikou, v přírodě probíhají soutěže 
a hry pro děti.

Den Země je vhodnou příležitostí pro nás všechny, aby-
chom se nad těmito věcmi zamysleli. Abychom si o tom v ro-
dině popovídali a vysvětlili dětem některé vztahy a souvislosti.

My jsme se rozhodli do našeho projektu zapojit děti spo-
lečně s jejich rodinou – výtvarně zachytit, co je součástí naší 
Země. Rodiče byli s realizací toho projektu seznámeni pro-
střednictvím webových stránek a plakátů umístěných jak v bu-
dovách MŠ, tak i ve vývěsní skříňce na návsi naší obce.

Cíle projektu:

Cílem je prohlubovat rodinné vztahy při společné činnosti – 
výtvarné práci a tím si navzájem osvojovat povědomí o souná-
ležitosti s ostatním světem. A učit se chápat, že změny způso-
bené lidskou činností mohou prostředí chránit a zlepšovat, ale 
i opačně, poškozovat a ničit. Cíle projektu se budou navzájem 
prolínat, jak v domácím prostředí, tak i ve výchovně-vzděláva-
cí činnosti v naší mateřské škole.

V rámci environmentální výchovy pomáhat dětem zažívat 
krásu a tajemství přírody, učit je přírodu milovat a mít k ní úctu.

Realizace projektu:

Rodiče obdrželi v mateřské škole výkres formátu A3, na 
který spolu se svým dítětem nakreslili nebo namalovali obrá-
zek na téma „Naše Země“, námět byl různorodý: svět brouků, 
zvířat, ptáci, stromy, rostliny, hory, lesy, potůčky, řeky… Bylo 
možno použít libovolnou techniku – barevný pastel, pastelky, 
barevná křída, fixy, barvy. 

Obrázky děti průběžně přinášely do svých tříd, kde si spo-
lečně o jejich obsahu podrobněji povídaly. Naskytla se nám 
spousta možností, kdy se nám vytvořil prostor na otázky a od-
povědi na dané téma. Posléze byly jednotlivé obrázky zaliso-
vané.

Celý projekt vyvrcholil dne 22. 4. 2013, kdy jsme Den Země 
„oslavili“. Sešli jsme se před mateřskou školou, kde proběhla 
výstava obrázků rozvěšených na oplocení. Tak mají možnost 
naši „vernisáž“ zhlédnout nejen návštěvníci mateřské školy, 
ale i ostatní místní občané. 

Jsme rádi, že se do realizace projektu zapojili všichni rodi-
če – neboť spolupráce rodiny a mateřské školy je jedním ze 
základních pilířů společných úspěchů v naší práci. Děkujeme.

Ale tím naše dopoledne ještě nekončilo. Všichni dali ruce 
k dílu a společně jsme se v rámci našich sil pustili do úklidu 
kolem mateřské školy. A že nám to šlo od ruky, o tom svědčí 
následující fotografie.

MATEŘSKÁ ŠKOLA  •  MATEŘSKÁ ŠKOLA • MATEŘSKÁ ŠKOLA  •  MATEŘSKÁ ŠKOLAOHLÉDNUTÍ ZA OSLAVAMI OSVOBOZENÍ OBCE
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V rám-
ci oslav Dne 
Země jsme 
ještě uskuteč-
nili tematic-
kou vycházku 
k rybníku Hal-
da.

Zde nás 
očekával skří-
tek Oskeru-
šák, patron 
stromků, kte-
ré nám před 
třemi roky vě-
noval pan Za-
pletal a které 
jsme na jeho 
pozemku i za-
sadili. Nejen 
že jsme si po-
vídali o tom, 
jak se o ně 
musí starat, 
ale taky jsme 
měli možnost si to i prakticky vyzkoušet. A my děkujeme 
všem, kteří se nám v průběhu roku o stromky starají.

Dagmar Cilečková, Vladimíra Mlčková

II. BORŠICKÉ 
BURČÁKOVÉ SLAVNOSTI 
A FOLKLORNÍ FESTIVAL

21. ZÁŘÍ 2013
Od 13.00 hodin - průvod folklorních souborů obcí

Od 13.30 hodin - vystoupení DFS Pentlička, Neda-
koňské děcka, Klimentek z Osvětiman a Děcka 
z Buchlovic 

Od 15.30 hodin - vystoupení FS Dolina, Botík, Folklor-
ního studia Buchlovice

Večerní program - premiérový pořad FS Pentla, taneč-
ní zábava s CM Pentla

Souběžně bude probíhat doprovodný program za-
měřený na ochutnávku a zpracování hroznů, košt moš-
tu, burčáku a vína, ochutnávku bramborových specialit 
a gulášů.

Těšíme se na vaši návštěvu.

ŠKOLNÍ JÍDELNA
ÚSMĚV JAKO PODĚKOVÁNÍ

Firmě CIPRES FILTR, s. r. o., Boršice a manželům Ponděl-
kovým za sponzorské dary do školní jídelny.

Jarmila Zástavová, vedoucí školní jídelny

SVÁTEK MATEK
Svátek matek je krásným a významným svátkem, během 

kterého děkují všechny děti /bez rozdílu věku/ svým mamin-
kám za to, že je mají rády, jak je vychovaly, a za spoustu dal-
ších věcí, které zvládnou jenom mámy.

V neděli 5. května přišlo téměř 120 dětí do kulturního domu 
popřát nejen svým maminkám k jejich svátku.

V programu vystoupily děti ze všech tříd mateřské školy, 
DFS Pentlička, CM Pentla a CM Šáteček.                            -hea-

ZÁKLADNÍ ŠKOLA
1. třída

První rok ve školních lavicích nám utekl jako voda. Ve 2. 
pololetí jsme se společně s žáky zaměřili na zdokonalování 
čtenářských dovedností a ve spolupráci s místní knihovnou 
jsme se zapojili do dlouhodobého projektu „Knížka pro prv-
ňáčka“. Plnili jsme čtenářské úkoly, měli jsme pohádkový 
projekt, který se věnoval klasickým českým pohádkám, zku-
sili jsme si výrobu ručního papíru. Slavnostním vyvrcholením 
celého projektu se stalo pasování prvňáčků na čtenáře, které 
se konalo v dubnu na Obecním úřadě v Boršicích za přítom-
nosti pana starosty. Žáci si pro své rodiče a přítomné připravili 
spoustu zajímavých a veselých básniček a písni. Složili slib 
a byli pasováni na rytíře, kteří si budou vážit psaného slova 

i knih. Na závěr obdrželi od paní knihovnice krásné dárky 
a průkazku do knihovny, kterou budou jistě hojně využívat při 
svém dalším vzdělávání.

Mezi třídní projekty, které se nám velmi zdařily, patřil pro-
jekt Velikonoce, projekt Vše o mně a také projekt Indiáni. Děti 
si společně s rodiči připravily kostýmy. Dozvěděli jsme se 
o indiánském způsobu života, ale také o jejich řeči, tradicích 
a zvyklostech. Do naší třídy zavítalo přírodovědné centrum 
Trnka, které si pro nás připravilo „Pohádku z popelnice“. Cí-
lem výukového programu bylo pomocí dramatizace, her a po-
hádek seznámit děti s problematikou odpadu.  

Tradiční Den Země jsme trávili v přírodě v okolí školy. Vy-
zkoušeli jsme si dovednosti ze zvířecí říše. Uspořádali jsme 
ZOO-olympiádu. Žáci se vžili do role plameňáka s výdrží na 
jedné noze, do klokana se skokem dalekým, do opičky s výdr-
ží na stromě. Zkoušeli jsme přenášet pyl jako včeličky. Vyrobili 
jsme si zvířátko z krabice a krásného hlemýždě. A především 
jsme se dozvěděli spoustu zajímavostí o zvířatech.
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Velkým zážitkem byl pro nás přílet dravců ze záchranné 
stanice Seiferos Brno. Ti nejbystřejší žáci byli odměněni přivo-
láním dravce a jeho odvoláním na místo. 

Do konce školního roku nás čeká návštěva kina Hvěz-
da, pěší túra na Smraďavku, výukový program Kouzelný les 
a Zvířecí projekt. Blíží se zasloužené prázdniny, které budou 
naplněny společně strávenými chvílemi s nejbližšími a zážitky 
z nejkrásnějších koutů naší země i ze zahraničí. Po prázdni-
nách budeme plni očekávání z dobrodružství, která nás čekají 
ve 2. třídě.

Mgr. Petra Stýskalová, třídní učitelka a žáci 1. třídy

2. třída

Čas plyne, ani jsme se nestačili ohlédnout a je tu konec 
našeho druhého školního roku. Už se nám pomalu začíná hro-
madit to, co jsme se naučili. Musíme přemýšlet, jaké i/y kde 
napíšeme, jestli se ve slově chléb napíše p, nebo b, jestli 4 x 5 
je dvacet, nebo kolik to vlastně je.                                                 

Ale ani tento školní rok nebyl čistě jen o učení, máme 
i spoustu nových zážitků z různých akcí. Ze všech bychom 
chtěli připomenout, jak jsme si do výuky přinesli živé ukázky 
našich domácích mazlíčků. Ve třídě jsme měli dvě strašilky, 
křečka, morče a obřího šneka afrického.                           

Zajímavé bylo setkání s hasiči profesionály, kteří přijeli se 
svým maskotem Hasíkem a povídali nám o tom, jak předejít 
požárům a jak se při požáru zachovat. V rámci Dne Země jsme 
spolu s třeťáky vyrazili na kolech do Stříbrnic. Také za námi do 
školy přijeli herci ze Slováckého divadla se scénickým čtením 
knížky Čarodějnice od britského spisovatele Roalda Dahla. 
Program společnosti Seiferos, zabývající se ochranou dravců, 
byl rovněž hodně zajímavý a poučný. Přivezli s sebou kolem 
30 dravců, o kterých nám prozradili mnoho nového, a také 
ukázali, jak takový dravec létá a loví. Všechno jednou končí, 
a tak pomalu končí i tento školní rok a nám nezbývá nic jiného 
než se zase těšit na další. 

Druháci

3. třída

Druhé pololetí uteklo jako voda a my už se těšíme na 
prázdniny. Naše třída má 17 žáků a jsme dobře sehraná parta. 
Účastníme se spousty akcí, soutěží i turnajů. Zažíváme spous-
ty úspěchů, ale učíme se vyrovnávat i s neúspěchy. Navzá-
jem si pomáháme, často pracujeme v týmech a vzájemně se 
doplňujeme. Máme rádi projektové vyučování. Za poslední 
dobu to byl projekt Masopust, Velikonoce a Noemova archa. 
Jsme zdatní čtenáři. Naše čtenářské deníky se naplnily spous-
tou krásných knížek. Soutěžili jsme ve zpěvu, v matematické 
olympiádě, v literární soutěži, v malování i v plavání a jen tak 
pro radost jsme si zatancovali maškarní zumbu. Navštívili 
jsme knihovnu a pekárnu. Zhlédli jsme scénické čtení s herci 
Slováckého divadla a loutkové představení Veverka Zrzečka. 

Ve spolupráci s ekologickým centrem Žabka jsme poznávali 
přírodu všemi smysly. Seznámili jsme se se životem našich 
dravců, všechny jsme si prohlédli a některé z nich viděli „v 

akci“. Na Den Země jsme si vyšlápli na hřeben pasek, navští-
vili Čertovu skálu, dvě studánky, našli hraniční kámen hraběte 
Berchtolda a obdivovali přírodu. Maminkám jsme k svátku vy-
pěstovali fialky a k našemu svátku jsme jeli do kina. Poslední 
naší akcí byl pak dvoudenní školní výlet na ranč Rovná. Těší-
me se do čtvrté třídy a přejeme krásné prázdniny.

3. třída a Mgr. Kristina Zahradníková

4. třída

Blíží se konec školního roku a nastává čas rekapitulace. Je 
nás dvanáct. Přesně tolik, kolik nás před čtyřmi lety usedalo 
do lavic. Pořád platí, že jsme třída bezva kamarádů. Dokáže-
me si navzájem pomáhat a spolupracovat. Zažili jsme spolu: 
hodně učení, zkoušení, hry, soutěže, besídky, výlety, úspěchy 
a někdy taky i menší neúspěchy. Ale všechno se vždycky 
v dobré obrátilo. V uplynulém roce jsme se mnoho nového 
dověděli, získali jsme další vědomosti a dovednosti. Mezi nej-
zdařilejší akce patřila Vánoční besídka se členy rodiny, akce 

s ekologickým sdružením Žabka, Den Země kolem Smraďav-
ky, ukázka dravců a v neposlední řadě návštěva dopravního 
hřiště v Uh. Hradišti. Po úspěšném zvládnutí testů a jízdy na 
kole jsme všichni získali průkaz cyklisty. Protože jsme třída 
šikulů a rádi malujeme, zapojili jsme se do dvou výtvarných 
soutěží. A že jsme výtvarně zdatní, to jsme dokázali i během 
projektu o Karlu IV. Vytvořili jsme si galerii předků, namalovali 
jsme něco z díla Otce vlasti a vytvořili si vlastní korunu. Úkoly 
jsme plnili i v jiných předmětech v různých projektech. Teď už 
se blíží školní výlet a hurá na prázdniny. Rodičům děkujeme za 
spolupráci a všem přejeme pěkné prázdniny.

Čtvrťáci a Mgr. T. Horehleďová, třídní učitelka

5. třída

Uteklo to jako voda a naše školní docházka na I. stupni 
končí… 

Jak jsme ale prožili poslední půlrok? Snažili jsme se uspět 
v nejrůznějších soutěžích, např. v matematické soutěži Klo-
kan, Pythagoriádě, zapojili jsme se i do přírodovědné soutěže 
Poznej a chraň, několika výtvarných a literárních soutěží, tra-
diční pěvecké a recitační soutěže i sportovních turnajů. 

Máme zde nadějné zpěvačky, baletky, fotbalisty, šachis-
ty, turisty, ale i spisovatele, vynálezce, no prostě od každého 
něco.

Jak umíme spolupracovat, jsme si vyzkoušeli v projektu 
„Jaro přichází“. Nejprve jsme se loučili se zimou v modré bar-
vě, která převládala i v našich svačinách a prostírání, následující 
den ji vystřídala barva zelená a v 1. jarní den žlutá a oranžová.

Pracovali jsme ve skupinách, které jsme sami, podle ur-
čitého klíče, utvořili, třídu jsme vyzdobili jarně a k blížícím se 
Velikonocům, vymysleli jsme jarní básně, utvořili koláž k to-
muto tématu, vyzkoušeli jsme si i matematické dovednosti, 
schopnost se domluvit aj. Za nasbírané body ve skupině jsme 
byli odměněni sladkostmi a diplomy.

V měsíci květnu jsme zažili Den s Lesy ČR, odkud jsme 
si odnesli nové poznatky nejen o fauně a flóře Chřibů, ale 
i o chování v lese, obnově lesa a všem, co je s ním spojené. 
Bylo to velmi zajímavé!

Pomalu rok končí, ale nás čeká ještě několik příjemných 
akcí. Nejvíc se asi těšíme na Večerní čtení s překvapením, kte-
ré se uskuteční v červnu v rámci akce Celé Česko čte dětem. 
Určitě to bude pro nás zážitek spojený nejen se čtením ve 
škole i v knihovně, ale i se spaním v budově, kde se už 5. rok 
učíme. Také se seznámíme s občany, kteří nemají to štěstí jako 
my a k tomu, aby byli zdraví, jim něco schází. Tímto jim děku-
jeme za spolupráci a do dalšího života přejeme jen to nejlepší.

Další a poslední naší akcí je dvoudenní výlet do Štramber-
ku, kde budeme nejen poznávat okolní krajinu, ale upečeme 
si i tradiční štramberské ucho, prohlédneme aqua-terra expo-
zici, zajezdíme si na terénních čtyřkolkách a zažijeme mnoho 
dalšího. 

Pak už bude následovat rozdání vysvědčení, rozloučení se 
a hurá na prázdniny! Doufám, že všem vyjdou podle představ, 
navzdory počasí. Příjemné léto a prázdniny všem!

Žáci 5. třídy a tř. uč. Mgr. Lenka Janíková 

6. třída

6. třída v letošním školním roce zažila hodně pěkných akcí. 
O tom, jak se jim které akce líbily, napsali sami žáci pár článků.

Helena Janoušková
Stali jsme se žáky 6. třídy. Na horní stupeň jsme se těši-

li. V říjnu nám zahrála cimbálová muzika Réva. Pak jsme na-
vštívili planetárium v Brně, kde jsme se dozvěděli hodně věcí 
o vesmíru. V prosinci jsme jeli do Vídně, na kterou jsme se 
moc těšili, a poznávali jsme tam památky. V lednu jsme jeli 
lyžovat  do Osvětiman. Ti, co neměli lyže, si vzali sáně a sáň-

kovali. V dubnu jsme závodili v běhu a přírodovědných zna-
lostech kolem Smraďavky. V květnu jsme měli ukázku dravců 
a někteří z nás měli možnost volat dravce na ruku. Ještě nás 
čeká výlet na Vranovskou přehradu, na který se všichni moc 
těšíme.

Aneta Bakošová
Líbilo se mi ve skanzenu na Modré, protože tam byla sran-

da. Nejdříve jsme se šli podívat do budovy Živá voda, kde bylo 
hodně ryb. Potom nás autobus zavezl nad Modrou do lesa na 
poučnou stezku o lesích. Poznávali jsme stromy, šišky a hlav-
ně práci lesníků v lese. Vrátili jsme se zpět do skanzenu, kde 
jsme si opékali špekáčky. Pak jsme měli rozchod a prohlíželi 
jsme si domy z období Velké Moravy. Spolužačka naháněla 
malá selátka a vyjelo na ni velké prase a začalo ji honit. No 
prostě byla tam sranda. 

Eva Múčková, Sabina Juříková
Výlet do Vídně se nám velice líbil. Vyjeli jsme brzy ráno vět-

ším autobusem, ve kterém byla zašpiněná okna tak, že při fo-
cení památek byly na fotkách špinavé šmouhy. Celou cestou 
nás provázel průvodce, který Vídeň důkladně znal. Jako první 
jsme šli do Schönbrunnu, kde jsme se vyfotili u sochy boha 
Poseidona. Poté byl krátký rozchod a my si koupili pohledy 
Schönbrunnu. Společně s průvodcem jsme chodili po Vídni 
a poznávali mnoho památek. Až jsme došli na náměstí, kde 
stál veliký kostel sv. Štěpána, který měl nádhernou střechu. 
Tady byl také rozchod. Pak jsme se podívali do zámecké za-
hrady a nakonec jsme jeli na vánoční trhy. Byla už tma a nad 
námi svítily žárovkové závěsy. Na trzích jsme si dali punč, kou-
pili různé dárečky a taky nás chtěly okrást kapsářky, ale nedali 
jsme se. Následoval odjezd a v autobuse panovala poklidná 
nálada. Všichni jsme se vraceli s dobrým dojmem a plni zá-
žitků.

Lukáš Kolaja
Hodně se mi líbilo, když k nám v březnu přijeli hasiči. Uka-

zovali nám obranu proti ohni, říkali nám také, jak se pohybuje 
oheň a co oheň potřebuje. Také nás seznámili s druhy zvuků 
sirén.

Nikol Zahradníková, Michaela Vaculíková
Lyžování v Osvětimanech bylo velmi zábavné. Většina dětí 

lyžovala, ale my jsme jen bobovaly. Byly tam prudké kopce, 
na kterých jsme stále padaly. Na jednom kopci bylo tažné 
lano. Z tohoto kopce jsme se dolů klouzaly po břichu jako 
tučňáci, což byla velká sranda. Byla tam i hospůdka, ve které 
jsme si všichni dali hranolky.

Patrik Pondělek, Michal Krsička
Nám se nejvíce líbili dravci a Den s Lesy ČR. Ochránci dra-

vých ptáků nám představili 35 druhů dravců. Byli to například 
sokoli, orli, jestřábi, krkavci a sovy. Po letových ukázkách se 
jim ztratil krkavec jménem Renda. Bylo to zábavné a srandov-
ní, ale nakonec se jim vrátil. Další den jsme jeli na Modrou, kde 
jsme měli poučnou vycházku v lese v délce 5 km. Seznámili 
jsme se se sázením stromků, sbíráním šišek z vysokých stro-
mů, s těžbou, svážením a značkováním stromů. Ve skanzenu 
jsme si vyzkoušeli troubit na myslivecký roh jako jeleni.

Simona Dvouletá, Lenka Horáková
Na horním stupni se nám líbí, protože je tady větší sranda, 

ale nevýhodou je těžší učivo. Ze školních akcí se nám nej-
více líbil Hasík. Když hasiči poprvé přijeli do školy, byli jsme 
všichni překvapeni, protože jsme zrovna měli psát písemku 
z anglických slovíček. Všichni byli moc rádi, protože jsme je 
moc neuměli. Chvíli jsme si povídali o pomoci a záchraně, co 
hasiči vykonávají. Pak nám na ukázku donesli z chodby náš 
školní hasicí přístroj a ukázali pojistku, jak se vytahuje. Vytáhli 
pojistku a potom ji zkoušeli dát zpět, ale nešlo to, takže nám to 
pokazili, ale příště ho dovezli v pořádku opravený. Byl to velmi 
srandovní zážitek.
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Martina Kuncová, Michaela Kouřímová
Jedno květnové úterý k nám přijeli z Lednice chovate-

lé a ochránci dravých ptáků společně s jejich 35 opeřenými 
mazlíčky. Nejvíce se nám líbil dřemlík tundrový jménem Mer-
lin. Program začal tím, že nám moderátor řekl něco o historii 
a aktuálních informacích o dravcích, které jsme si měli zapa-
matovat pro další soutěž. Ta probíhala takovým způsobem, 
že moderátor položil otázku a ten, kdo první vykřikl odpověď, 
vyhrál věcnou cenu a chytání dravce na ruku. Cena byla pře-
dána i naší spolužačce Heleně. Ta byla nazvána dobrovolnicí 
a měla možnost, aby jí káně proletělo mezi nohama, což pro 
ni byl nezapomenutelný zážitek. Ostatní vítězové chytali drav-
ce na ruku. Jeden krkavec jim uletěl na strom. Byl to velmi 
zábavný den plný nových zajímavých informací.

7. třída

V 7. třídě v Boršicích je nás třináct žáků. Kluků je osm a ho-
lek pět. Naše třídní učitelka se jmenuje Alena Vlčková, se kte-
rou si rozumíme. V naší třídě se spolu všichni bavíme, sice se 
někdy hádáme, ale snažíme se to urovnat vždy co nejrychleji. 
Navzájem se máme rádi a víme, že bychom se nevyměnili, 
už jsme si zvykli a podle mě jsme úžasná třída. Tento školní 
rok jsme byli v planetáriu v Brně, také v divadle, kině a jako 
každoročně na lyžáku a ukazovali nám i letové ukázky dravců. 
Všechny tyto akce se nám moc líbily. Naše škola také pořádá 
i Den Země, kde utíkáme kolem přehrady a plníme úkoly. Na 
Den dětí jsme měli turnaj v badmintonu. V angličtině děláme 
dvakrát za půl roku projekty na téma učiva, které jsme se prá-
vě doučili, je to velmi prima. V matematice počítáme každý 
měsíc papír s příklady, za které dostáváme bonusové body. 
Škola nás bere na výlety. O vánočních svátcích jsme navštívi-
li Vídeň, a třeba nedávno škola pozvala sokolníky, kteří nám 
představili ptáky a řekli o nich zajímavosti. Už se všichni moc 
těšíme na prázdniny. 

Vladěna Durníková, Tomáš Dvouletý

8. třída

Hned po pololetním vysvědčení se konal rodičovský ples, 
na kterém vystupovali i někteří žáci z naší třídy. Potom nám 
pan učitel Zapletal domluvil návštěvu Slováckého divadla, kde 
nám zahráli představení Jak důležité je ho mít. A asi za týden 
jsme jeli do kina na Hobita. V březnu, 3. – 9., proběhl lyžák, 
který jsme si moc užili. A pak dlouho nebylo nic. Až na konci 
dubna se konal Den Země. U přehrady jsme plnili úkoly. Na 
začátku května nás napadlo, že bychom mohli jet na školní 
výlet, podmínkou byla účast jen naší třídy. Tak jsme se domlu-
vili nejdřív s panem ředitelem a později i s třídním učitelem a ti 
nám výlet zajistili. Od 19. – 21. června pojedeme směr Rožnov 
pod Radhoštěm. Koncem května k nám přijela ochranná sta-
nice Seiferos, která se stará o dravce. Samozřejmě nesmíme 
zapomenout na naše třídní výbrky. Jeden z nich je i barevný 
týden. 

Od 20. května probíhá asi čtrnáctidenní týden plný barev 
a vzorů. Přes modrou, tepláky až ke knírkům. Jelikož naše 
třída je dobrý kolektiv (a mimochodem nejlepší na škole – na 
naše kvality), zúčastnili se úplně všichni. To znamená 12 velmi 
inteligentních lidí v barvách. Jako první byla zvolena modrá 

barva, pak zelená, kterou doma skoro nikdo neměl, dále pak 
růžová, ale na přání našich klučičích spolužáků přibyla ještě 
červená. V pátek jsme na sebe oblékli proužky. A celý tento 
týden chodíme v černé a teplácích. Dalších následujících pět 
dní jsme se rozhodli pro otočený den (kluci půjdou za holky 
a naopak), den s kloboukem a slunečními brýlemi. Následuje 
elegantní den a potom samozřejmě už slibované kníry. Se sr-
dečným pozdravem vaše nej 8. třída 21. století.

Žáci 8. třídy a Mgr. J. Daníček, třídní učitel

9. třída

Devátá třída se letošním rokem loučí se základní školou. 
A začneme nanovo na střední škole.

Ve třídě je nás 15. Třináct žáků studuje podle učebních os-
nov naší základní školy, dva žáci patří mezi integrované, což 
znamená, že studují podle osnov praktické školy. Ve třídě je 
9 kluků, a to jsou Ondřej Helia, Petr Duda, Ondřej Dvouletý, 
Denis Bukvald, Jakub Kratochvíl, Daniel Jelínek, Michal Pas-
torek, Roman Marčák, Lukáš Zapletal. Mezi 6 dívek patří Ni-
kola Vandová, Marcela Kočendová, Daniela Kachtíková, Anna 
Swatzinová, Tereza Pondělková, Aneta Svobodová.

Během února jsme navštívili Střední školu gastronomic-
kou, hotelovou a lesnickou v Bzenci a Hotelovou, průmyslo-
vou a zdravotnickou v Uherském Hradišti. Těchto exkurzí jsme 
se zúčastnili proto, abychom poznali, jak to na středních ško-
lách chodí, a dobře se rozhodli, kam budou směřovat naše 
další studijní kroky. 

Všichni jsme si pečlivě vybrali školy, podali si přihlášky 
a úspěšně složili přijímací zkoušky. Teď už jen s napětím oče-
káváme, jaké to bude v novém prostředí s novými spolužáky 
a učiteli.    

Přijímačky jsme zvládli všichni. Toho si ceníme a jsme kvůli 
tomu rádi. Celých devět let jsme si na této škole užili a bude-
me těžit z toho, co jsme se zde naučili. Jsme skvělý kolektiv 
a doufáme, že se budeme i nadále vídat.

Děkujeme panu řediteli, učitelům, kuchařkám. Tímto se 
loučíme se Základní školou Boršice. Ahoj! 

Kolektiv 9. třídy, třídní učitel Mgr. Radim Zapletal

… pár slov ředitele školy na konec školního roku
Tak a je to zase tady. Pomalu se nám otepluje, zatím sice 

pouze teoreticky, ale léto se i přes všechny úklady, které mu 
zima strojí, neúprosně blíží. Už aby tu bylo… Chtěl bych pro-
to alespoň trošičku zhodnotit tento školní rok. Myslím, že byl 
vcelku povedený, žáci naší školy se začali zapojovat do mno-
ha přehlídek i soutěží, jak sportovních, tak i vědomostních, 
v nichž vůbec neudělali ostudu ani sobě ani škole, např. Bětce 
Dostálové unikl postup do krajského kola dějepisné olympi-

ády o pouhého půl bodu. Žákyně I. třídy Šárka Kmentová se 
umístila na 3. místě v okresním kole významné celorepublikové 
soutěže Týká se to také tebe. Žáci druhého stupně se pravi-
delně umisťují na předních místech v okresních informatických 
soutěžích a nechávají běžně za sebou i studenty víceletého 
gymnázia.

Doufáme, že se nám podařilo letos založit i novou tradici 
– tentokrát sportovní. Za účasti škol mikroregionu Buchlov pro-
běhl I. ročník turnaje O pohár ředitele školy ve florbalu.

Také všichni žáci, kteří si letos podali přihlášky na střední 
školy, se dostali tam, kam chtěli, což také vypovídá o kvalitní 
práci našich pedagogů.

Podnikli jsme několik exkurzí a výletů – největší úspěch 
u dětí i u pedagogů měl asi výlet do habsburské Vídně krátce 
před Vánoci. Na podzim hodláme v podobném duchu pokra-
čovat, rádi bychom si tentokrát prohlédli krásy Budapešti.

Velmi jsme ocenili krásnou halu, v níž může konečně pro-
bíhat výuka tělocviku v důstojných podmínkách. Zapojili jsme 
se do pokusu obce získat grant na výstavbu SKATEPARKU. To 

bohužel nevyšlo, ovšem ne že byl špatně zpracovaný grant, ale 
žádostí bylo tolik, že šance získat jej byla minimální. To nás však 
neodrazuje a někteří učitelé zpracovávají žádosti o granty dál.

Učitelé se i nad rámec svých běžných kantorských povin-
ností věnovali nejen svým žákům. Pomáhali napravovat projevy 
specifických poruch učení, doprovázeli žáky na soutěže apod. 
Za to jim pochopitelně patří velký dík. 

Škola postupně přechází na systém Bakaláři. Od příštího 
školního roku plánujeme zavedení elektronické žákovské kníž-
ky, což umožní rodičům okamžitý přehled o školních úspěších 
jejich ratolestí. Dokončujeme také projekt financovaný z peněz 
EU – peníze do škol. Naši učitelé vytvořili několik set vyučova-
cích materiálů, které jsou prakticky všechny přístupné na webu 
školy. Posledním výstupem tohoto projektu bude zakoupení 
počítačů do učebny, která v současné době již poněkud po-
kulhává za moderními trendy.

A co říci na závěr? Vedení školy přeje všem čtenářům po-
hodové a prosluněné prázdniny a těší se na nový školní rok. 

Mgr. Tomáš Kozák, ředitel školy

Místní knihovna Boršice vyhlásila na podporu dětského 
čtenářství literární soutěž pro žáky 2. – 5. třídy Základní školy 
Boršice. Soutěž probíhala od ledna do května tohoto roku.

Podmínky soutěže byly jednoduché – každý měsíc zod-
povědět soutěžní otázky a splnit soutěžní úkoly z oblasti dět-
ského čtenářství. 

A kdo byl nejlepší?

3. třída

Ondřej Zahradník, Karel Burša, Vendula Železníková, 
Sabina Váchová

4. třída

Karolína Košutová, Štěpánka Grebeňová, Jakub Ha-
nák, Martin Dvouletý, Kateřina Skupinová

5. třída

Adéla Brzicová, Aneta Holomčíková, Martin Šůstek, 
Nikol Slováková, Gabriela Swatzinová, Magda Gargulá-
ková, Věra Hanáková, Barbora Zahrádková, Josef Swatzi-
na

G R A T U L U J E M E !!!

Ukázka z dětské tvorby:
V knihovně jsou krásné knížky, dobře, že tam nelétají myšky.
Já ji mám moc ráda, jako svého kamaráda.

                                             Karolína Košutová

Do knihovny chodíme půjčovat si knížky,
potom si zas hrajeme s barevnými míčky.
Knížky když si půjčíme, vrátíme je včas.
Za všechny však ručíme, nebo vem nás ďas.

                                               Ondřej Zahradník

Knihovna je plná knih, vem si, Dášo, jednu z nich.
Vem si kouzla, vem si duhu, vem si jednu a pak druhů.

                                                            Vendula Železníková

Nikde jinde než do knihovny nechodím
a odpadky tam nikdy nehodím.
Knihovna je prostě bezva
a nemusím tam platit penězma.

                                 Sabina Váchová

MÍSTNÍ KNIHOVNA BORŠICE
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Školní rok 1963/64 – vánoční besídka.                                                                                                (Foto: archiv mš)

Z HISTORIE MATEŘSKÉ ŠKOLY

Rok 1954 – Mezinárodní den dětí.
Školní rok 1956/57 – výlet v Luhačovicích.

Školní rok 1956/57 – výlet v Luhačovicích.

Školní rok 1956/57.

Školní rok 1964/65 
– v kuchyni.

Školní rok 1964/65 – mladší děti.

Školní rok 1960/61.

Školní rok 1962/63 – vánoční besídka.

Školní rok 1964/65 – mladší děti.

Školní rok 1962/63 – starší děti.

Školní rok 1962/63 – mladší děti.
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PRVNÍ SVATÉ PŘIJÍMÁNÍ
V neděli 26. května 2013 poprvé přistoupilo 

v našem farním kostele sv. Václava 7 dětí z Bor-
šic a 1 dítě ze Stříbrnic k Prvnímu svatému při-
jímání.

Chtěli bychom poděkovat našemu duchov-
nímu otci Antonu Kasanovi za přijetí svátosti 
z jeho rukou a paní Pavle Zahrádkové za výuku 
a trpělivost v hodinách náboženství.

rodiče dětí

Benefi ční koncert pro boršické zvony
Dne 26. 5. 2013 proběhl v kostele sv. Václava benefiční koncert na podporu výstavby nové zvonové stolice a čtyř nových 

zvonů. Květnový podvečer jste si mohli dojít zpříjemnit poslechem mariánských písní z repertoáru Boršické scholy nebo 
chrámového sboru. Celý výtěžek, a to 9 000 Kč, byl ihned po skončení předán otci Antonovi. Všem pořadatelům, účinkují-
cím a také dárcům patří velký dík. Pán Bůh zaplať!

Eliška Výstupová 

Benefi ční koncerty pro Dobrého anděla
Ve dnech 21. 4. 2013 a 26. 5. 2013 pořádala Boršická schola tři benefiční koncerty pro Dobrého anděla, a to ve farních 

kostelích ve Vnorovech, Boršicích a Vracově. Celkový výtěžek ze všech pořádaných koncertů činil 22 400 Kč. U předcho-
zích koncertů mířily námi vybrané peníze do zahraničí (Indie a Ghana), ale pro tentokrát jsme se rozhodli pomáhat v České 
republice. Výtěžek z těchto koncertů byl zaslán na konto Dobrého anděla a ten jej přerozdělí do posledního haléře rodinám 
s dětmi nemocnými rakovinou. Koncerty byly pořádány se souhlasem nadačního fondu Dobrý anděl.

Přípravy byly těžké a především časově náročné, ale i přes to jsme si užili spoustu zábavy. Pomoc není jenom nacvičit 
písničky a vystoupit na veřejnosti, ale je to i něco, co nám dodává dobrý pocit, že jsme pomohli těm, co to potřebují více. 

Během koncertů jsme lidem pouštěli videa z Dobrého anděla, kde maminky popisují, jak bojovaly s těmito nemocemi. 
Písničky při koncertech byly jak veselé a zábavné, tak i smutné a dojemné. Nikdo není dokonalý, tak i my jsme určitě měli 
během koncertů svoje chyby, ale myslíme si, že se povedly. Každý si určitě z těchto koncertů něco dobrého odnesl. (Teda 
alespoň doufáme ´) 

Tímto bychom chtěli poděkovat všem dárcům, kteří přispěli na těchto koncertech, a také lidem, kteří přidali pomocnou 
ruku k tomuto velkému dílu a připravili je. Myslíme si, že bez těchto lidí by naše koncerty neměly cenu. STAŇTE SE I VY 
DOBRÝM ANDĚLEM - WWW.DOBRYANDEL.CZ.

                                                                                 Za celou scholu                                           Katka Dvouletá a Pája Výstupová

DOMOV POKOJNÉHO STÁŘÍ
Jako za starých časů

Po neúspěšném fašanku, kdy nás trápila velmi dlouho chřipka, se nám podařilo úspěšně postavit májku. Tentokrát bez 
čarodějnic, ale v duchu prvomájového průvodu. I když pršelo, tak nás nic nezastavilo a průvod se uskutečnil v jídelně Domova. 
Všichni uživatelé dostali mávátka, rozbalili jsme transparenty a zavzpomínali na dřívější dobu. V dobových kostýmech za zvuků 
hudby jsme obešli několikrát jídelnu, zazpívali jsme a zatančili si. Bylo to velice pěkné a všichni měli velkou radost.

Další akce, kterou jsme uskutečnili, byla pouť na Svatý Ko-
peček. Po úspěšné pouti na Sv. Hostýn jsme vyrazili autobu-
sem na Svatý Kopeček, kde jsme měli domluvenou prohlídku 
a mši svatou. Ráno bylo sice velice studené, ale sluníčko vy-
kukovalo a slibovalo krásné počasí. Na místo jsme dorazili za 
svitu sluníčka. Vylodili jsme se z autobusu a šli jsme zdolat 
kopec před bazilikou. Domluvili jsme si prohlídku baziliky. Mla-
dý šikovný student nám odpovídal na naše všetečné otázky. 

Nakonec nám odsloužil mši svatou P. Ambrož. Po mši sva-
té jsme se usadili na louce a schodech a pustili jsme se do 
domácího oběda v podobě kuřecích řízků a chleba. Po výbor-
ném obědě jsme si ještě dopřáli kafíčko a pivečko, nakoupili 
jsme si upomínkové předměty a mašírovali jsme zpět domů.

Po takové úspěšné akci si plánujeme ještě pouť ke Sv. Antoníčkovi, kterou bychom chtěli uskutečnit ještě v měsíci červnu.

A nakonec jsme se ještě potěšili krásným vystoupením dětí z MŠ Boršice, které nám přišly popřát ke Dni matek. Vystoupení 
bylo velice krásné, připomněli jsme si, co se dělalo v domácnosti. Chtěli bychom poděkovat paní vedoucí učitelce Dagmar 
Žajdlíkové a celému učitelskému sboru za pěknou spolupráci. Pavla Zahrádková 
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Náš program cest za poznáním se musel přizpůsobit nepří-
zni počasí. Při schůzkách se promítaly fotografie, DVD Chřiby, 
hory lidí a mýtů, Hody 2012 a plánovaly se další akce. 

Jednou z nich byla i návštěva památek ve Stříbrnicích. Po 
cyklostezce jsme pohodlně došly na začátek obce ke kamen-
nému kříži z roku 1890. Paní Pastorková z Boršic nás sezná-
mila s historií obce. 

Zmínila se i o loveckém právu, podle něhož měla vesnice 
název „Lovecká obec Stříbrnice“. Dvanáct lovčích z obce za-
sedalo u loveckého soudu na hradě Buchlově. Mimo jiné měli 
lovčí povinnost chodit pro popravčího mistra do Uh. Hradiště 
a doprovodit ho po popravě zas v pořádku domů. Poddaní 
ze Stříbrnic neplatili mýtné na mostě do Uh. Hradiště a mohli 
v Uh. Hradišti ve mlýnici za Kunovskou branou přednostně, 
bezplatně a bez mírky mlít obilí. Pro nás to byly zajímavé in-
formace. 

Prošly jsme obcí na druhý konec, kde je kamenný kříž sto-
jící na bývalém cholerovém hřbitově. 

Uprostřed obce jsme se zastavily v kapli sv. Prokopa. Exis-
tenci staré zvonice dokládá zachovaný zvonek, ulitý roku 1692 
a používaný dodnes. Další zastávka byla u morového sloupu, 
což  je státem uznaná památka z 18. století se sochou Bičo-
vaného Krista. Před kostelem stojí památník z roku 1928, je 
zde uvedeno 27 občanů a místo, kde padli na různých fron-
tách v 1. světové válce. Navštívily jsme i kostel, který je zasvě-
cen sv. Prokopovi. 
Z historie se doví-
dáme, že stavba 
započala kolem 
roku 1906 a v roce 
1910 se uvádí, že 
byl vysvěcen. So-
cha sv. Prokopa je 
umístěna na hlav-
ním oltáři. Patronát 
nad stavbou kos-
tela převzal hrabě 
Leopold Berchtold, obec patřila do jeho panství. V kostele 
najdeme v okně jeho podobiznu s vyobrazením kostela v jeho 
ruce. 

Naše putování skončilo u kamenného kříže na hřbitově. 
Děkujeme paní Palicové, která se nám věnovala a umožnila 
nám přístup do kaple i kostela. Co ještě patří k památkám 
obce? Socha sv. Jana Nepomuckého z roku 1733 na rozcestí 
nad Smraďavkou, která tam stojí dodnes. Ale tu až příště. Vra-
cely jsme se po cyklostezce zpět s pocitem příjemně prožité-
ho odpoledne a překvapeny, kolik památek obec má.

BABINEC ... putování za poznáním Další putování vedlo do Střílek. Po bitvě na Bílé hoře získá-
vají Střílky páni z Petřvaldu. Nechávají postavit, místo shořelého 
kostela, kostel nový - Nanebevzetí Panny Marie, který byl vy-
svěcen v roce 1770. Požádaly jsme, aby nám byla umožněna 
prohlídka s výkladem, a díky tomu jsme měly možnost zhléd-
nout krásnou výzdobu, kterou kostel má, a poznat jeho historii.

Po prohlídce jsme pokračovaly 
na barokní hřbitov, který je unikátní 
památkou z první poloviny 18. sto-
letí. Svou originální architekturou 
a sochařskou výzdobou je hřbitov 
vzácné umělecké dílo z doby baro-
ka. Ke hřbitovu vede dvojité schodi-
ště. Na vstupní plošině je nádherná 
socha smutečního anděla v nadži-
votní velikosti. 

Strážce hřbitova s popelnicí, 
pruty a štítem a s pohledem upře-
ným do dálky vyjadřuje poselství: 
Pomni, člověče, že prach jsi a v prach se obrátíš. Na zídce 
hřbitova najdeme čtyři vázy, které symbolizují svými reliéfy 
Peklo, Nebe, Smrt a Poslední soud.

Po pravé straně jsou sochy vyjadřující ctnosti, na levé stra-
ně hříchy. Např. na pravé straně plačící andílci vyjadřují lítost 
a pokání. Na levé straně sochy znázorňují lenost a rozmaři-
lost, varování před špatnými knihami a zábavou, dále pýchu 
a lakomství, socha kožené rukavice symbolizuje potírání zla 
statečností, marnost a ubíhání času vyjadřuje jedna z postav 
sedící na rakvi a opírající se o přesýpací hodiny.

Součástí hřbitova je i hřbitovní kaple, která je situována na 
osu hřbitova. Před ní stojí dva andělé, jako strážci kaple. Po sejití 
37 schodů jsme se dostaly do krypty majitelů stříleckého zámku.

Střílecký hřbitov byl zbudován bývalým majitelem stří-
leckého, buchlovského a tovačovského panství Antonínem 
Amandem Petřvaldským z Petřvaldu v roce 1730–1743. Tolik 
ke hřbitovu. 

A dále jsme po malém odpočinku pokračovaly na zříceni-
nu stříleckého hradu. Po stoupání do vrchu jsme se zastavi-
ly U Zeleného obrázku a pak pokračovaly ke zřícenině. Hrad 
byl založen v polovině 13. století. Později ztratil význam a byl 
opuštěn. Jako pustý hrad je poprvé připomínán v roce 1542. 
Do současnosti z něj zůstala jen jediná zeď. Tolik poznatky 
z našeho putování. A ještě k zámku, ten je uzavřen, je v sou-
kromém vlastnictví.

Z příspěvku Jarmily Frantové se dovídáme o zajímavé výsta-
vě Slováckého muzea v Uh. Hradišti:

Ve čtvrtek 21. března 2013 jsme byly v Galerie Slováckého 
muzea v Uherském Hradišti. Poprvé se zde představil již tře-
tí ročník mezinárodního projektu přehlídky textilní tvorby. Při 
odborném výkladu kurátorky výstavy Mgr. Marie Martykáno-
vé jsme si mohly prohlédnout na sto dvacet artefaktů umělců 
z 26 zemí (např. Japonsko, Austrálie, Indonésie, USA, Velká 
Británie, Dánsko, Francie, Itálie, Finsko, Norsko ad.). 

Nejexotičtější a nejvzdálenější bylo dílo od indonéské au-
torky Tiarmy Dame Ruth Sirait, které bylo inspirováno sloven-
ským lidovým krojem a obohaceno o autorskou stylizaci. Ve 
všech třech výstavních sálech galerie jsme si prohlédly závěs-
né nástěnné, ale i prostorové objekty. Výjimečné jsou použité 
materiály, ale i techniky zpracování, např. shibori, což je stará 
japonská technika batikování na hedvábí, dále plstění ovčího 
rouna, výšivky nitěmi, ale také lidskými vlasy, koňskými žíněmi 
apod. 

Mezi vystavenými díly jsme mimo jiné obdivovaly oceně-
né práce – Mysl od Nobuko Koizumi z Japonska (Grand Prix 
Boženy Augustínové za nejlepší dílo), Sněhové perly od Niny 
Nisonen z Finska (Cena Klubu textilních výtvarníků Arttex) 
a mnoho a mnoho dalších.

Výstava se nám velmi líbila. Marie Lukůvková
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SVAZ POSTIŽENÝCH 
CIVILIZAČNÍMI CHOROBAMI

Aktivita za první pololetí a lehký nástin dalších akcí

Ani jsme se nenadáli a už je pomalu první pololetí le-
tošního roku za námi. A co jsme za uplynulé období v naší 
organizaci SPCCH stihli pro členy udělat? 

V lednu bylo posezení s důvěrníky a vytyčení aktivit pro 
letošní rok 2013.

V únoru jsme pořádali sportovní odpoledne v Bow-
ling Centru Zlechov, kde jsme si zahráli oblíbený bowling 
a dobře se pobavili.

V březnu byla jako každoročně pořádána výroční člen-
ská schůze. V letošním roce končí všem funkcionářům 
a delegátům na všech úrovních, od základních přes okres-
ní, krajské organizace až po vrcholové orgány SPCCH 
v ČR, o. s., volební období. Proto se ve všech základních 
organizacích SPCCH uskutečnily výroční členské schůze 
a při nich volby výborů na další 5leté volební období. Při 
výročních rokováních buď byli potvrzeni stávající funkcio-
náři, anebo byli zvoleni noví. U nás v organizaci odešla 1 
členka výboru a dalších 5 jich bylo doplněno. K dnešnímu 
dni má náš výbor 17 členů na 180 členů organizace. Zhod-
notíme-li dnes uplynulých 5 let z pohledu naší organizace, 
dá se říci, že to bylo období dobré. Dosáhli jsme výrazného 
posunu vpřed proti předchozímu období. Naši členové se 
zapojili do dění organizace. Začali se zúčastňovat ozdrav-
ných pobytů, kulturních a společenských akcí, které pro 
ně výbor základní organizace připravil. Do každého z uply-
nulých 5 let jsme vstupovali s celkem jasnými představami, 
co uděláme pro členy naší organizace. A tak celý výbor 
kousek po kousku skládal mozaiku, jak naplánované akce 
splnit. Doufáme, že se všem líbily a byli s nimi spokojeni. 

Chci poděkovat starému výboru za práci a obětová-
ní svého volného času pro organizaci SPCCH a novému 
výboru SPCCH popřát mnoho štěstí a úspěchů v dalším 
5letém období. Nedílnou součástí naší činnosti jsou spon-
zoři, pomoc obecního úřadu a taky vedení školky a jejích 
učitelek, které pro naši členskou schůzi vždy připraví krás-
né vystoupení dětí. Tímto děkuji všem za to, co pro naši 
organizaci vykonali. 

Dále k naší činnosti: v měsíci dubnu se uskutečnil zá-
jezd do termálů v Maďarsku, škoda že se zúčastnilo jen 
28 členů naší ZO a autobus jsme museli doplnit občany 
z okolních obcí. Počasí nám vyšlo, a tak jsme se vraceli 
spokojeni. Květen akcemi pro naše členy nešetřil, proběh-
ly 2 ozdravné pobyty v Piešťanech v hotelu Odevák, na 4 
a 7 dnů. Tento pobyt je určen pro lidi s postižením pohybo-
vého ústrojí a s diabetem. Z naší organizace se zúčastnilo 
8 členů. Dále se pořádal zájezd na Sv. Hostýn, všech 46 
členů bylo spokojeno, jediné, co je zklamalo, bylo chladné 
počasí. 

Koncem května a začátkem června se pořádal ozdrav-
ný a poznávací pobyt v Itálii s návštěvou Říma, Pompejí, 
Vesuvu a Florencie a s pobytem u moře. Tohoto ozdravné-
ho pobytu se účastnilo 16 členů naší organizace. V červnu 
se pořádají ozdravné pobyty v Ludvíkově pod Pradědem. 
V měsíci srpnu se můžete těšit na zájezd do Kroměříže 
na výstavu Floria, kde si prohlédneme kvetoucí růže, lilie, 
gladioly a výstavu králíků. 

To by bylo k našemu programu v prvním pololetí všech-
no. Zároveň chceme všem členům a občanům popřát 
krásné slunečné prázdniny a dovolenou. 

Za výbor SPCCH Ladislav Hamřík

  TOM Kamzík
Návštěva Prahy – 1. 5. 2013

Svátek práce vyšel tento rok na středu a to je den, kdy máme 
turisťák, a protože bylo jako vždy ve svátek volno, rozhodli jsme 
se podniknout výlet. Tentokrát jsme zvolili ZOO v Praze.

Vyrazili jsme hned ranním vlakem, abychom tam byli co nej-
dříve a co nejvíce toho viděli. Cestou jsme ještě trošku pospávali 
a protože jel přímý spoj, za 4 hodiny jsme byli v hlavním městě.

Vlak vystřídalo metro, na které se hlavně nejvíc těšil náš nej-
menší výletník Ríša. Moc se mu to líbilo, i jezdící schody, to byla 
taky paráda.

Ještě čtvrt hodiny autobusem a ZOO nás vítá. Celý den je 
pod mrakem, ale naštěstí neprší, a tak si vycházku a pozorování 
zvířátek užíváme. Okouzlili nás sloni a hlavně ten nejmenší, co se 
stále motal kolem slonice. Taky hroši byli úžasní, když pod vodou 
otevřeli tlamu, měla jsem strach, aby Ríšu neschlamstli, ještě že 
mezi nimi bylo silné sklo. Hroši se předváděli, jak jen mohli, ale 
byl čas jít dál. Viděli jsme tygry, hady, opice, žirafy… zkrátka vše, 
co k ZOO patří.

Ve dvanáct hodin se ozvala naše bříška a šli jsme něco sníst. 
Byla tam moc příjemná restaurace s venkovním posezením, na-
bízeli hromadu dobrot a mlsání. Bylo zde také krásné hřiště pro 
děti, takže ti, co už pojedli, tak vesele dováděli na průlezkách, 
ti nejmenší se povozili ve vláčku, který je svezl kolem králíčků 
a morčátek.

Po odpočinku pokračujeme dál, čas rychle utíká, zhlédneme 
ještě tučňáky, tuleně, navštívíme suvenýry a jde se na zpáteční 
autobus, metro a pak jako správní výletníci jdeme alespoň přes 
Karlův most, ze kterého vidíme to nejdůležitější z Prahy. Příště 
snad bude více času navštívit památky a ostatní zajímavosti Pra-
hy.

Poslední chvilky trávíme na pražském nádraží, kde máme roz-
chod k nákupu drobností na památku, ale je tu poměrně draho, 
a tak dárečků moc není.

Ve vlaku si povídáme, co jsme cestou viděli, jsme docela una-
vení, někteří usínají, cesta se zdá delší než ráno, ale přesto do-
razíme po 20. hodině domů, kde na nás čekají naši blízcí a naše 
postýlky, které si určitě zasloužíme. No a ráno už zas do školky, 
do školy a do práce.

-----------------------------------------------------------------------------------------

Tomíci: Saxana, Kuba G., Deniska, Kačka, Venďa, Kristýn-
ka, Terezka, Patrik, Roman, Kuba, Ondra, Ondra, Eva s Aličkou 
a Ríša a taky já Helča

Zvládli jsme to! Řeč není o ničem jiném než o premiérovém 
pořadu s názvem Balady, který folklorní soubor Pentla připra-
vil u příležitosti 25. výročí založení souboru.

Téměř 2 roky příprav vyvrcholily 9. 3. 2013 v Boršicích 
a o týden později 16. 3. 2013 v Uherském Hradišti.

V Boršicích jsme se rozhodli menší kulturákové jeviště pro-
dloužit a zvětšit, pro lepší dojem z celého pořadu. Výsledek 
překvapil nejen nás, ale určitě i každého z návštěvníků, jenž 
vstoupil do sálu kulturního domu. 

Předpremiérová nervozita z nás spadla v okamžiku první-
ho potlesku. Zaplněný sál kulturního domu, s téměř 650 di-
váky, svými ohlasy a bouřlivým potleskem podporoval každý 
taneční krok, zazpívanou píseň i zahranou skladbu. Atmosféra 
v sále byla úžasná a pro každého z nás to byl neopakovatelný 
zážitek.

Velmi podobné bylo i vystoupení v Klubu kultury v Uher-
ském Hradišti. Pro nás problematičtější kvůli velkému stěho-
vání, jež bylo s vystoupením mimo Boršice spojené. Hlavně 
nic nezapomenout – kroje, boty, nástroje, rekvizity, …

I v Uh. Hradišti přivítali nás i náš pořad velmi mile, s velkým 
potleskem a plným sálem. Naše nejistota, jak bude náš pořad 
přijat diváky, byla rázem ta tam.

Choreograf souboru a autor celého pořadu Balady se totiž 
pustil se svým nápadem na pro soubor neprobádané vody. 
David Mikula se nebál sáhnout i pro smutnější témata a vy-
tvořit úžasný pořad, jehož hlavní postavou, provázející celým 
programem, byla Smrt. 

Role „Smrťáka“ se výborně zhostil Vašek Dvořák a již jeho 
osobitý příchod uličkou v obecenstvu vyvolával mráz v zá-
dech u nejednoho diváka. Choreografický záměr byl splněn. 
Každý v hledišti napjatě očekával, co se bude dít dál. A to byl 
teprve začátek.

David Mikula se dokázal inspirovat a využít lidovou píseň 
s jejím veselým nápěvem, ale mnohdy smutným příběhem. 
A tak se diváci mohli seznámit s baladami z různých oblastí 
– např. Dolňácka, Kyjovska, Kopanic a třeba i ze Slovenska.

Neutuchající potlesk vestoje na obou vystoupeních nás 
jen utvrdil v tom, že se naše námaha, zkoušení, hodiny tanco-
vání, hraní a zpívání vyplatily a námi připravený pořad sklidil 
úspěch.

A za tento úspěch je nutné poděkovat všem tanečníkům 
a muzikantům, kteří věnovali svůj volný čas a připravili divá-
kům zážitek, na který budou dlouho vzpomínat.

Je však na místě některé z nich jmenovat: David Mikula 
– choreograf a autor pořadu, Aleš Kropáč – vedoucí muziky, 
Jakub Špalek – primáš muziky, Vladimír Měšťánek a Pavlína 

Papayová – vedoucí taneční složky, Lenka Veverková a Lud-
mila Pilušová – krojařky, paní Vinklárková – výroba kostýmů 
a v neposlední řadě manželé Ludmila a Jiří Pilušovi – vedoucí 
souboru, pro které bylo vystoupení v Uh. Hradišti rozlučkové. 
Manželé Pilušovi se po 25 letech rozhodli ukončit své vede-
ní souboru. Nejenom my, ale i vedení obce Boršice a řada 
folklorních osobností přišla se svým „Díky“ hned po závěru 
pořadu a nekončící potlesk vypovídal vše o tom, co se nedalo 
říct slovy. Pro mnohé z nás jsou manželé Pilušovi jako „ná-
hradní folklorní rodiče“ a jistě na jejich oddanost folkloru a léta 

věnovaná souboru nezapomeneme. Díky Pilušovým vzrostlo 
v Boršicích folklorní dění celého roku, stejně tak se postarali 
o obnovu hodů. Nejen proto ještě jednou: DĚKUJEME!!!

A jak už to bývá, po premiérových pořadech se s aktivní 
činností v souboru rozloučili i někteří ze stávajících členů: Vla-
dimír Měšťánek, Pavlína Papayová, Petra Tománková, Ludmi-
la Tomášů, Lenka Veverková. Dojemné loučení jen podtrhlo 
téma pořadu.

Něco končí a něco nového začíná. Pro FS Pentla tedy začí-
ná nová éra – bez manželů Pilušových. Ve vedení souboru je 
vystřídali Petr Soška (Nedakonice) a Martin Gabriel (Boršice), 
vedení taneční složky převzala Bohdana Chrbjátová (Osvěti-
many).

Nezbývá než jim popřát hodně úspěchů se souborem, 
hodně talentovaných členů, kilometrů bez nehod a taky pevné 
nervy, trpělivost a lásku k folkloru.

To vše snad zúročí v dalších 25 letech v souboru a v nej-
bližší době na MFF ve Frýdku-Místku, kterého se Pentla účast-
ní 21. – 23. 6. 2013. Držte nám i nadále palce!

Pavlína Papayová

Velikonoční koncerty CM Pentla
V dubnu letošního roku uspořádala CM Pentla a její hosté 

za finanční podpory Zlínského kraje sérii čtyř velikonočních 
koncertů nazvaných Aleluja po horňácku. V prostorách kos-
telů v Traplicích, Buchlovicích, Velké Bystřici a Brně zazněly 
starobylé velikonoční písně z oblasti Horňácka v úpravách pro 
cimbálovou muziku, varhany a hoboj. V průběhu koncertu za-
zněly také skladby z oblasti klasické hudby v podání hostů 
CM Pentla – Lenky Slivkové na hoboj a Stanislava Halody na 
varhany. Svým zpěvem přispěla i Magdaléna Krchňavá. Od-
lehčení koncertu přinesly písně klasického šlahačkového re-
pertoáru z oblastí Dolňácka, Veselska a Vsetínska. 

Martin Gabriel

Oslavy Folklorního souboru Pentla
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Za čerty kolem Buchlova 
– bylo motto letošní Boršické třicítky

Přestože nám letos počasí moc nepřálo a vydatný ranní déšť odradil spoustu turistů, sešlo se na startu téměř 180 příznivců 
pěší nebo cyklo turistiky. Na trasách 20, 30, 40 a 50 km bylo připraveno 8 kontrolních stanovišť. Na nich si každý mohl ověřit své 
znalosti o přírodě, své sportovní nadání a při zvládnutí těchto drobných úkolů byl odměněn vždy nějakou sladkostí.

V cíli bylo pro děti postaveno peklo, ve kterém si mohly vlastnoručně nazdobit perníčky čertů, a pak dostali všichni diplom, 
malý dárek a sladkosti.

Zvlášť odměněni byli jako každý rok nejmladší, nejstarší a nejvzdálenější účastníci.                                                         -hea-

SLET ČARODĚJNIC 
A ČARODĚJŮ

Čarodějnice a čarodějové se setkali za větrného počasí 24. 
4. 2013 v areálu letního kina. Bylo připraveno odpoledne plné 
her, tance a soutěží, které byly doprovázeny dobrou náladou. 
Pěkné kostýmy, na nichž si účastníci dali záležet, hodnotili 
všichni, kteří se zúčastnili tohoto odpoledne, a vybrali tři nej-
hezčí čarodějnice, které obdržely pozornost od pořadatelů. 
Když se začalo stmívat, děti nedočkavě čekaly na upálení ča-
rodějnice, které proběhlo v pořádku, a v dětských očích byla 
vidět radost z hezkého odpoledne. -krat-
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Stoprounští vinaři
Dámská jízda

Tak jako každý rok se těšíme na velmi zajímavou akci, tzv. Dámskou jízdu. Je to takové poděkování našim ženám, že mají 
s námi trpělivost, když my chlapi musíme chodit na sirkové kontroly, různé degustace a v poslední době i zkoušky pěveckého 
sboru, což má za následek, že se jim málo věnujeme. A proto jsme pro naše ženy uspořádali v sobotu 25. 5. 2013 v 18 hodin 
setkání ve sklepě u Jindřicha Hlaváčka.  Josef Franta

VOLNOČASOVÉ SPORTOVNÍ CENTRUM
Dne 4. 5. 2013 se ve volnočasovém centru v Boršicích konal historicky první amatérský turnaj v badmintonu. Turnaj se hrál 

pod záštitou starosty obce Romana Jílka, který rovněž zasáhl do bojů. Turnaje se zúčastnilo 16 hráčů, kteří utvořili osm deb-
lových dvojic. Hráči byli z okolních vesnic, ale i místní obyvatelé, kteří do volnočasového centra chodí badminton pravidelně 
hrávat. Utkala se každá dvojice s každou ve dvou setech do 11 bodů. Zápas tedy mohl skončit vítězstvím některé z dvojic 2:0, 
nebo remízou 1:1. Každý vyhraný set znamenal pro tandem bod. Turnaj se hrál v přátelské atmosféře plné krásných výměn, 
ale i vtipných „akcí“. :-) 

Vítězem turnaje se stala dvojice Maňásek, Matyáš ze Starého Města. Za vítězi se umístili Tomáš Stojaník a David Gottwald ze 
Zlechova. Třetí skončila jedna ze dvou smíšených dvojic Zdeňka Skupinová z Boršic a její spoluhráč Jakub Zach ze Stříbrnic. 

O tom, že byl turnaj vydařený po všech stránkách, svědčí i fakt, že sami aktéři začali plánovat, kdy se uskuteční další.

Podaří-li se, bude se jednat o velký burčákový turnaj s bohatým občerstvením někdy na začátku září. Jistě se již teď máte na 
co těšit. :-)  Zdeňka Skupinová

Koncem dubna se dohrály poslední zápasy soutěží, kte-
rých se Boršice zúčastnily, a na konci sezony nezbývá, než 
se ohlédnout a zhodnotit úspěchy či neúspěchy jednotli-
vých družstev a vyzdvihnout naše nejlepší hráče. Do sezóny 
2012/2013 jsme nasadili 4 družstva a do hry se zapojilo cel-
kem 37 šachistů.

Boršice A (kapitán Michal Havránek) hrály Zlínský krajský 
přebor a před začátkem soutěže se pomýšlelo na postup, ale 
nepodařilo se vyhrát 2 důležité zápasy se slabšími soupeři 
a špička utekla. Už bylo jasné, že postup je vzdálen, tak si 
naši zkušení hráči pohlídali střed tabulky a skončili celkem na 
5. místě. Soutěž vyhrálo družstvo Slavia Kroměříž C.

Asi největším problémem byla nevyrovnanost našeho muž-
stva, kdy první 4 šachovnice dělaly body a zbylé 4 většinou 
propadly. Mezi nejlepší hráče patřili bezesporu Adam Gabriel 
(9 zápasů, ani jedna prohra a 3 remízy – 83 %), Václav Fiala 
(10 zápasů, 1 prohra a 3 remízy – 75 %) a Pavel Náplava (10 
zápasů, 1 prohra a 4 remízy – 70 %). V těsném závěsu jsou 

Luděk Volčík a Michal Havránek, kteří odehráli všechny zápa-
sy a uhráli přibližně 50 %, a Pavel Hlůšek, který kvůli svému 
pracovnímu vytížení hraje tradičně až po Novém roce – 50 %.

Boršice B (kapitán Luděk Volčík) hrály Krajskou soutěž – 
Západ s plánem krýt záda Boršicím A. Počítalo se s umístě-
ním na předních pozicích, konečné 4. místo je ucházející. Ale 
mohlo to být lepší. Občas bylo problémem poskládat všech 
8 hráčů, ale vždy to nějak dopadlo. Vyhrálo družstvo Slavia 
Kroměříž D.

Mezi hráči vyčnívali Michal Havránek (všech 11 zápasů, 
bez prohry a jen 2 remízy – 91 %), Pavel Hlůšek (3 zápasy – 
100 %), Pavel Náplava (9 zápasů, 3 remízy – 83 %) a Dominik 
Pfeffer (8 zápasů, 4 remízy – 75 %). Ostatní hráči hráli také ve-
lice dobře, ale většinou méně zápasů nebo s horší úspěšností.

Stejnou soutěž jako B-družstvo hrály i Boršice C (kapitán 
Stanislav Volčík st.). Úkolem bylo nesestoupit, což se nakonec 
podařilo. Naše „céčko“ bylo nasazeno až jako 11. (z 12 účast-
níků soutěže), takže jsme se většinou prali s lepšími soupeři. 
Myslím, že konečné 9. místo je pěkný výsledek. Vytknout se 
dají snad jen prohry s Osvětimany a Polešovicemi.

Toto mužstvo bylo výsledkově celkem vyrovnané. Nejlepších 
výsledků dosáhli Josef Ludvíček (8 zápasů – 75 %), Miroslav Sto-
důlka (6 zápasů – 75 %) a Ladislav Šebela (7 zápasů –  64 %).

Boršice D (kapitán Václav Stodůlka) hrály Regionální pře-
bor – Uherské Hradiště a už od začátku bylo jasné, že budeme 
bojovat o stupínky nejvyšší. Ještě před posledním kolem jsme 
okupovali 2. místo, bohužel soupeřem bylo suverénní Dolní 
Němčí a prohra s tímto silným soupeřem nás odstrčila na cel-
kové 3. místo.

Mezi nejlepší hráče patřili bezesporu Pavel Tománek 
(10 zápasů a jen jediná remíza – 95 %), Dominik Pfeffer (3 
zápasy – 67 %) a Tomáš Gabriel (7 zápasů – 64,3 %). Zbytek 
týmu byl vyrovnaný a nikdo vyloženě nevyčníval ani nezaos-
tával.

Do další sezóny plánujeme nasadit už jen 3 družstva 
a mimo soutěže mistrovských utkání dospělých se určitě zú-
častníme několika turnajů. V plánu jsou i počiny na poli orga-
nizátorském: ať už simultánka s VM Babulou (spolupořáda-
ná s šachovým oddílem Kunovice), tradiční Burčákový turnaj 
v září 2013 nebo příprava oslav kulatého 80. výročí založení 
šachového oddílu Boršice (na podzim 2014).

Veškeré informace o proběhlých soutěží a turnajích, kte-
rých se účastníme, najdete na našich webových stránkách 
www.sachyborsice.cz.

Velké poděkování patří obci Boršice za poskytování hrací 
místnosti a finanční podporu, bez které by nebylo možné re-
prezentovat naši obec v tak krásné hře, jakou šachy jsou. 

Václav Stodůlka

ŠACHISTÉ MEZI SEZÓNAMI

Memoriál Vratislava Hory - hrací sál.

Družstvo Boršic - Memoriál Vratislava Hory

Burčákový turnaj - vítězové.
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Bohumila T o m e š k o v á  80 let

Anna S t o d ů l k o v á  85 let

Josefa Z á v o d o v á  90 let

Antonín H l a v á č e k  85 let

Josef K r u š i n a  85 let

Slavomír B r u n c l í k  90 let

Věra Š e d o v á  91 let

Františka O t r u s i n o v á  91 let

Františka Š t o l f o v á 93 let

Filomena C í l e č k o v á 93 let

Josef G o t t w a l d  90 let

Vladimír G a b r i e l  85 let

Antonín S t a u f č í k  80 let

Společenská kronika

Úmrtí
Vlasta B a č á k o v á  zemřela 06. 03. 2013

Antonín T i ch o p á d e k  zemřel  10. 03. 2013

Theofil T ř í s k a  zemřel  19. 03. 2013

Antonie V a c u l í k o v á  zemřela 24. 03. 2013

Antonín K e c zemřel  13. 04. 2013

Akce Sboru pro občanské záležitosti obce Boršice:

Narození:
Nella O l e j k o v á

Veronika T o m á n k o v á

Andrea Z e m á n k o v á

Eliška Š á d ě r o v á

Matyáš V á v r a  

  Každý měsíc gratulace v místním rozhlase jubilantům starším 70 let

  Vítání prvního občánka roku 2013 – 23. března

  Vítání občánků – 23. března

  60 let společného života – 28. března   Marie a Vladimír  G a b r i e l o v i

  55 let společného života – 5. dubna      Marie a Josef   S k u p i n o v i 

  Setkání ročníku 1953 – 18. května       

Úmrtí našich bývalých spoluobčanů a rodáků
Helena C a g a l o v á  zemřela 05. 03. 2013

Marie K l o f á č o v á zemřela  25. 04. 2013

Doc. Ing. Zdeněk Z a o r á l e k, CSc. zemřel 13. 05. 2013

Marie S t a u f č í k o v á zemřela  20. 05. 2013

Životní jubilea:

Setkání ročníku 1953.Manželé Gabrielovi.

Vítání občánků. První občánek roku 2013.


